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Letna konferenca ZK v Tekstilindusu
V petek , 8.1.1965 je bila tovarn iška konferenca Zveze kom uni
stov v našem  p od je tju . Ob vzorni udeležbi 143 članov od 155 
vabljenih  delegatov (bilo je  sam o 12 opravičeno odso tn ih) je  

konferenca po tekala  v dokaj živahni in  teh tn i razpravi o ak tu 
aln ih  p roblem ih  organizacije in  p o d je tja . K  živahni razprav i je  
m nogo pripom oglo  izredno stvarno  in  izčrpno poročilo  sekre
ta r ja  tovarniškega kom ite ja  tov. T ineta  Rojine.

sekretarja
V nasledn jem  objav ljam o  nekoliko sk ra jšan o  poročilo  sekre
ta r ja  tovarniškega kom ite ja  Zveze kom unistov tov. R ojina Tine
ta  na redni le tn i konferenci Zveze kom unistov našega pod je tja .

Leto dn i je  že zopet m inilo od 
zadn je  redne konference organiza
cije ZK našega  pod je tja . V tem  
času se  je  v našem  družbenem  živ
ljen ju  razvrstilo  veliko pom em b
nih dogodkov na  m ednarodnem  in  
no tran jem  področju. Tudi v  sam em  
pod je tju  je  prišlo v tem  času do 
pom em bnih odločitev, k i so moč

nega obdobja graditve socializma, 
na čedalje bolj trdn i osnovi de
lavskega sam ouprav ljan ja  in  
usm eritev  zavestn ih  socialističnih 
sil za p rihodn je  obdobje.

Vseh šest dn i se  je  zrcalila v 
delu  kongresa nadvse pom em bna 
ugotovitev, da  je  postal sistem  sa
m ouprav ljan ja  in  neposredne eo-. . ., , , , . m o  upa. a  v i j  uuij-a jLiiJL

neje pritegn ile  k  sodelovanju  ne  ciali6tićne dem okracije osnova na-
sam o člane ZK, am pak tud i ostale 
člane kolektiva.

8. kongres ZKJ —  
napotilo za akcijo 
komunistov

Dne 13. 12. 1964 se je  ikončal v 
Beogradu V III. kongres ZKJ, k i 
pom eni tem eljit obračun šestlet

šega razvoja. D elavsko samo
u p rav ljan je  je  doseglo takšno 
stopnjo, d a  je  za n ada ljn ji nap re
dek  proizvodnje po trebna delov
nim  kolektivom  še  večja  samo
sto jnost pri. razpolaganju  z m a
teria ln im i sredstvi. Zelo pom em b
na je  ugotovitev in  naloga, da  se 
celotno- gospodarsko in  politično 
živ ljen je  Jugoslav ije  prilagodi si
stem u sam oupravljanja.

Proizvajalci sprašujejo
R ubriko  PROIZVAJALCI SPRAŠUJEJO sm o uvedli zato, da bi 

omogočili članom  kolektiva po jasn ila  in  obrazložitve na  vsa tista  
vp rašan ja , ki jih  zanim ajo  in  m o rd a  ovirajo, na  ka te ra  pa  — zaradi 
tega ali onega razloga — ne uspejo  dobiti p ravilen  odgovor.

Da je  tak ih  vp rašan j in problem ov veliko, je  dejstvo. N a žalost 
pa proizvajalci nočete k o ris titi te  m ožnosti, čeprav je  enostavna in 
koristna.

U redniški odbor je  lan i sprejel sklep, da je  treb a  ob jav lja ti 
h k ra ti v p rašan ja  in  odgovore. Z arad i tega sklepa je  p rišlo  do na
sledn jih  težav: če sm o dobili vp rašan je  nekaj dni p red  oddajo  gra
diva za številko, ni bilo m ožno dob iti pravočasno tu d i odgovor. Mesec 
dni kasneje  p a  je  vp rašan je  zastarelo  in  po tem  nism o objavili n iti 
eno n iti drugo. Druga, bolj resna težava pa  je  naslednja: če smo 
v p rašan je  objavili, nam  odgovora skoraj n i mogel odreči tisti, k i je  
bil nekako poklican in  p risiljen , da ga napiše. Zgolj na  p ro šn jo  u red 
nika pa  om enjeni ne reag irajo  vedno pozitivno. Z aradi n ašte tih  mo
m entov bom o v p rih o d n je  objavljali, če bo možno: v p rašan ja  in od-
govore in  tu d i sam a v p rašan ja . zacijo, še  boljši. N aše nadaljn je

(dalje na zadnji s tran i)  U redništvo investiran je  naj v prihodnje  zaja-
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Nemogoče je  v  tem  k ratkem  ča
su  analizirati celotno delo VIII. 
kongresa. P riznati pa moramo, da 
je  redko ka te ri po litični dogodek 
tako  p ritegn il pozornost prebival
cev ko t V III. kongres. K tem u so 
pripom ogli n e  sam o popolna jav
nost kongresa, am pak  tudi. odkri
to s t  iskrenost in  'kritičnost, ki 
označuje tako  re fe ra te  ko t razp ra
ve in  resolucijo1. Na n as kom uni
ste  in  prebivalce so najm očneje 
učinkovali razgovori, na  kongresu 
o razvoju  dem okracije in  sam o
uprav ljan ja , o k rep itv i vloge na
prednih proizvajalcev, o  delitvi in  
življenjskem  standardu . Zlasti se 
je  opazilo in  odobravalo poudar
ke  o odgovornosti kom unistov v 
boju proti negativnim  pojavom  in 
raznim  napakam  v družbenem  živ
ljen ju , o  k rep itv i enotnosti in 
dem okracije v  v rstah  Zveze ko
munistov.

Nove investicije naj 
dopolnijo dosedanje

Tudi v pod je tju  sm o sp re je li v 
tem  času pom em bne odločitve kot: 
sp re je tje  sta tu ta  podjetja, volitve 
ODS in  CDS, povišanje osebnih 
dohodkov, zak ljučevanje avtom ati
zacije tkaln ic in ko t n a jveč ja  p ri
dobitev — prehod n a  sk ra jšan i 
delovni tednik  na  45 u r  oziroma 
na  prosto vsako tre tjo  soboto od
1. oktobra 1964 dalje.

Veliko je govora O' sistem u in
vestiranja. V našem  podjetju  sm o 
v p retek lem  obdobju v glavnem  
investirali v  avtom atizacijo tkal
nic in sicer p reko  1 m ilijardo  200 
milijonov. To je  bilo vsekakor 
nu jno  potrebno za uveljavitev  n a 
šega p o d je tja  na  notran jem  in zu
nan jem  tržišču. To nam  je  n are 
kovala m ednarodna delitev dela, 
ki iz konkurenčnih  razlogov ne 
pozna . usm iljenja. D anes lahko 
ugotovimo, da so bila sredstva do
bro naložena in  smo že dosegli 
določene rezultate. To lahko tudi 
ocenim o kot daljnovidnost uprav- 
ljaicev in močno uveljav itev  sa 
m oupravnih organov v sedanjem  
sistem u. Naša. naloga je, da te 
pridobitve še pospešeno in  čim
bolj izkoristimo' in  da bodo konč-

me tista področja, ki jih  ob se
danjem  velikem investiranju , iz 
objektivnih razlogov nism o rešili. 
To je  n. pr. transport, razna  oz
ka grla, razne avtom atske napra- 

( dalje na 2. stran i)
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Izredna seja CDS
29. decembra je bila na predlog operativnega vodstva 

podjetja sklicana izredna seja CDS podjetja.
Na dnevnem redu je bila ena sama točka, in sicer: 

PROBLEM NOVOLETNE NAGRADE.
Verjetno se še vsi spominjamo, da je prišlo do nego

dovanja članov našega kolektiva že leta 1963, ko je tovar
na ISKRA za Novo leto izplačala nagrade vsem članom 
kolektiva. Takoj v začetku leta 1964 je bil zato v našem 
podjetju podan predlog, naj člani sami odločijo, katero 
izmed dveh variant žele: ali da se sproti izplačajo vsa 
razpoložljiva sredstva za osebne dohodke ali pa da se 
prihrani določen znesek za nagrade ob večjih praznikih, 
kot sta l.m aj in Novo leto. Takrat je bilo dovolj jasno 
obrazloženo, da druge možnosti ni, ker po pravilniku o 
DELITVI ČISTEGA DOHODKA IN DELITVI OSEBNE
GA DOHODKA ni na razpolago posebnih ali dodatnih 
sredstev za takšne nagrade. Obratni delavski sveti so 
imeli obe možnosti na izbiro, vendar so se vsi člani odlo
čili za prvo varianto in razumljivo izplačevali vsa sred
stva sproti.

Človek bi zato pričakoval, da se je prvič večina 
članov kolektiva s takšnim sistemom strinjala, in drugič, 
da je sistem tudi razumela.

Kot bomba je koncem leta 1964 udarilo med člane 
našega kolektiva dejstvo, da tovarna »ISKRA« namerava 
izplačati za Novo leto (1964-65) po 12.000 dinarjev, na 
člana kolektiva, kljub finančnim težavam, v katerih se 
nahaja in kar praktično vemo vsi člani komune. Ta vest 
je razumljivo razburila tudi mnoge člane našega kolekti
va, češ: »Kako zmore dati novoletno nagrado ISKRA, naše 
podjetje pa ne, čeprav garamo v tri izmene in v težjih 
delovnih pogojih, čeprav stojimo bolje tudi finančno?« 
Ljudje so postavili zahtevo, da tudi naše podjetje izplača 
nagrado. (dalje na 4. strani)

Nekateri rezultati prvega obdobja 
skrajšanega delovnega časa
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Minili so tr ije  meseci, odkar 
sm o v našem  pod je tju  prešli na 
skrajšan, delovni čas. Namesto 
48 u r na  teden, delam o sedaj le  
45 ur, ali kakor je  to  pri nas u re
jeno  — vsako tre tjo  soboto smo 
prosti. Za nam i je  eno če trtle tje  
dela v novih pogojih in  takšno 
obdobje je  dovolj dolgo, d a  nam  
podatki o  gibanjih na  različnih 
področjih gospodarjenja lahko 
pokažejo dovolj jasno in  zaneslji
vo sliko o tem , kaj sm o dosegli 
in česa 'še nism o dosegli v p ri
m erjavi z rezultati pred sk ra jša 
njem  delovnega časa. V nasled
njem  navajam o najznačilnejše po
datke o gibanju proizvodnje in  
gospodarjenja v pod je tju  v  ob
dobju  oktober — decem ber v  p ri
m erjavi s  prvim  polletjem  istega 
leta. To bo v glavnem  opis tega 
gibanja, dočirn boste  o  pogojih 
in prob lem ih  gospodarjenja v  p re
teklem  le tu  lahko brali v sestav
k u  tehničnega d irek to rja  Antona 
C areta  v  p rih o d n ji številki časo
pisa.

Pri kazalcih, k i jih  bomo vi
deli, je  treba vedetu tudi, da ob

dobji, ki ju  prim erjam o, n ista  
povsem prim erljivi, Z adnje tro
m esečje v le tu  im a nam reč n e 
k a te re  značilnosti, k i ga ločijo 
od drugih obdobij v  letu ; tako  na 
prim er na splošno intenzivnejšo 
proizvodnjo, na katero  pa  nega
tivno vplivajo pospešeno izkori
ščanje zaostalih  dopustov, p r i
p rave n a  proizvodni program  
novega leta, inventura in  prazni
k i itd. Poleg tega pa je  na letoš
n ji 'konec le ta  negativno vplivalo 
tudi izredno neurejeno in  kritično 
stan je  v  oskrbi z osnovno surovi
no — bombažem (ki pa se  ob 
začetkiu tega leta še ni nič iz
boljšalo).

I. Povprečna dnevna
proizvodnja
P reje  smo proizvajali dnevno 

(računano n a  koledarske delovne 
dneve) približno enako količino 
kot pred skrajšanjem  delovnega 
časa. M erjeno v  efeiktivnlh kilo
gram ih je  indeks proizvodnje
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(nadaljevanje s 1. stran i)
ve na  stro jih  itd. Ti problem i v 
celoti ne  p redstav lja jo  velikih Ed- 
namenili srodistev, iso pa za na- 
daljne dviganje storilnosti, dela 
zelo pomembni, te r jih  n i za pod
cenjevati.

Samoupravljanju je 
treba dati večjo 
materialno podlago

Zelo važno vprašanje, ki se  po
stav lja  p red  nas komuniste, je  
vprašanje nadaljn jega uveljav lja
n ja  in razv ijan ja  organov sam o
uprav ljan ja  v  pod je tju . P ri tem  
smo dosegli pom em bne uspehe 
predvsem  v uveljav ljan ju  ODS, 
čeprav smo le-te prvič volili šele 
v letu  1961, do tak ra t pa so ob
stojali le im enovani aktiv i ODS, 
s  'kompetenco svetovanja. V tem 
času se je  p renes lo , precej p ri
stojnosti centraln ih  organov na 
decentralizirane sam oupravne or
gane, k a r je  vsekakor bistveno 
vplivalo na reševanje dnevnih 
problemov v proizvodnji in  na 
rezultate, ki smo jih  dosegli v 
preteklem  času. K ompetence sa- 
moopravindh organov p a  so se  jas
neje  opredelile v sta tu tu  podjet
ja. Ugotavlja se, d a  so ODS do
segli takšno stopnjo razvoja pri 
izvajanju  svojih nalog, d a  ne  re 
šujejo samo vprašan ja  osebnih 
dohodkov, tem več z isto  prizadev
nostjo tudi druga vprašanja, ki 
so jih  v  začetku puščali ob s tra 
ni: kvaliteta izdelkov, proizvod
nja, zaposlovanje, varčevanje, 
vzdrževanje itd.

Posebno pozornost bi bilo tre 
ba posvetiti varčevanju  z repro
dukcijskim  in drugim  m ateria
lom, ker ni d irektnega ekonom
skega vpliva n a  posam ezne EE in 
se rešu je  bolj z  apeli centralno, 
z ozirom na  vpliv, k i ga im a ta  
problem ob sedanjem  sistem u, le  
na  skupni rezu lta t podjetja.

D ecentralizacija tega problem a 
je  precej težavna, posebno z vi
d ika sunkovitih skokov ih  nepre
stanega dviganja cen m aterialu, 
ker bi, v  'takih prim erih priišle po
sam ezne ekonomske enote v te 
žak položaj. V sekakor pa  bi bilo 
potrebno, da se  tudi tega proble
m a lotimo, če n e  zaenkrat v  ce
loti, pa  postopoma, vendar tako, 
da  bi bile ekonomske enote bolj 
zainteresirane, k a r  pa  bi se  mo
ralo vsekakor poznati tud i na 
osebnih dohodkih.

P ri tem  bi omenil še cene 
osnovnih surovin, k i so v posa
meznih prim erih, zaradi kom pen
zacijskih poslov dirigirane, koristi 
pri tem  pa  im a le celotna skup
nost, dočim p a  takšno dirig iranje 
cen oziroma poviševanje brem e
n i le  podjetje, k i m ora zato po
k riti takšno razliko s  svojo, sto
rilnostjo, da obdrži isti osebni 
dohodek, oziroma da  osebni do
hodek v podjetju  celo, n e  pade. 
Pri tem  bi še omenil birokratska 
stališča posam eznih uslužbencev 
institucij, k i im ajo  še  dotočen 
vpliv na  razdeljevanje surovin, 
kako neodgovorne izjave dajejo  
našim  predstavnikom  podjetja, 
kot npr.: V m esecu decem bru je 
'bilo kritično stan je  glede surovin, 
čeprav je  bil bom baž zložen z la
dij in je  bilo, nemoigoče vsega p ra 
vilno vs-kladiščiiti. N a p rošn jo  
predstavnikov p o d je tja  za dode
litev bombaža, ker bom o si
cer zaradi pom anjkanja surovin 
ustavili proizvodnjo, je  nek  usluž
benec odgovoril cinično: »Pa kaj 
se  to  m ene tiče!«

V zadnjem  času je  bilo že pre
cej razprav, da bi, sredstva za 
vzdrževanje stro jev  in  stro jn ih  
naprav, kakor tudi delno sred
stva, ki. se porabijo za  izdelke v 
naših delavnicah, decentralizirali, 
ker bi imeli od tega več koristi, 
kot pa  v sedanjem  sistem u. Ob 
tem  bi istočasno reševali problem  
nagrajevan ja  sedaj vezane eko
nomske enote' »vzdrževalni obra
ti«. Opaža se, da posam ezne eko
nomske ein ote sm otrni uporabi 
sredstev za vzdrževanje n e  po
svečajo še dovolj pozornosti in  
tako nasta ja jo  precejšn je  izgube, 
ki brem ene celotno podjetje.

Z decentralizacijo sredstev za- 
vzdrževanje bi spodbudili ekonom

ske enote k  sm otrnem u gospodar
jen ju  in  varčevanju  s  tem i sred
stvi. Poleg tega  pa bi m orali uve
s ti sistem, po katerem  bi proiz
vodne ekonomske enote  plačevale 
usluge za vzdrževanje vzdrževal
nim  obratom. S tem  bi b ila  ta  
ekonom ska enota v  celoti plačana 
po učinku in  hi si 'bolj prizade
vala za h itro  in  učinkovito izved
bo naročenih del. V takem  siste
m u bi potem  lahko1 v celoti izpe
lja li nagra jevan je  po učinku tudi 
znotraj te  EE.

Za zaključek po  vprašanju  
uprav ljan ja  pod jetja  po1 sam o
upravnih organih lahko poudari
mo, da je  sam oupravljanje dose
glo stopnjo, p ri ka teri ne  bi mogli 
več naprej uspešno opravljati 
funkcije, k i jo  je  zaupala druž
ba, če bi delovnim kolektivom  še 
nadalje  k ra tili sam ostojno razpo
laganje s  potrebnim i m aterialnim i 
sredstvi, oziroma če  n e  bi le-ti 
razpolagali s  potrebnim i sredstvi

za nadaljn ji razvoj in  razširitev  
proizvodnje. N adaljn ji razvoj ra z 
širjen e  reprodukcije bo lahko 
uspešen sam o v prim eru, da  bodo 
kolektivi razpolagali s  sredstvi, 
do katerih  im ajo  pravico tudi po 
ustavi. Zato je  potrebno vlagati 
nove napore v sm eri nad a ljn je 
ga razv ijan ja  in  poglabljanja sa
m oupravljanja, da bomo h itre je  
in  uspešneje napredovali. To po
meni, da  im am o kom unisti nalo
go, da  se dosledno zavzemamo za 
n ad a ljn ji razvoj in  k rep itev  m a
teria ln ih  osnov in  odnosov, v ka
terih  se proizvajalci vse bolj dv i
gajo n a  raven  svobodnih in  za
vestnih upravljavcev družbenih 
zadev, v katerih  m ora taka uprav 
ljavska vloga vsakega delovnega 
človeka vse bolj in  neposredneje 
p riti do veljave. K om unisti pa 
m oram o biti p rip rav ljen i n a  te  
sprem em be, k a jti pojavile se  bo
do nove težave, protislovja, id e j
ni in  politični problem i, k i bodo' 
nasta ja li iz  takšn ih  odnosov.

Osebni dohodki morajo odražati uspešnost dela 
v podjetju in med podjetji

G lavni problem, s  katerim  se 
je  'boril naš kolektiv  v  preteklem  
letu, je  bilo g ibanje in  višina 
osebnih dohodkov zaposlenih. Ta 
problem n i izstopal zaradi giba
n ja  osebnih dohodkov znotraj 
podjetja, k e r  sm o v  tem  času za
beležili le precejšen dvig osebnih 
dohodkov napram  pre jšn jem u ča
sovnem u obdobju, tem več se  je  
v glavnem nanašal n a  nesoraz
m erja z ostalim i panogam i indu
strije  v  komuni. N e mislimo, da 
bi m orale b iti vse  panoge z ozi
rom  n a  osebni dohodek n a  isti 
višini, marveč, da se  gibajo v 
nekem  določenem sorazm erju.

Da so ta  nesorazm erja obsto
jala, lahko potrdim o s  tem , da 
je  zlasti v  prvem  po lle tju  p riha
jalo, tak o  rečeno, do  m asovnih 
odhajanj iz  podjetja. To se  pravi, 
da  je  fluktuacija delovne sile ta 
ko porasla v  tem  času, k a r  v  
p re jšn jih  obdobjih nism o zabele
žili. Da je  db takšnega s tan ja  
prišlo, je  več vzrokov.

N ajpoglavitnejši vzroki za  ta 
ka nesorazm erja so bili v neena
kopravnem  položaju gospodarje
n ja  in  sicer na  eni strani, plafoni- 
rane  cene, na  dragi, s tran i pa brez 
pravega vpliva na, nakup  surovin, 
dočim im ajo določene panoge v 
tem  oziru večje možnosti, p red 
vsem v  prostem  form iranju  cen 
svojih izdelkov.

To je  ena možnost, da se  neka

panoga favorizira z določenim  n a 
menom, vendar p a  je  v  tem  p ri
m eru nepravilno, da  se  to  brez 
vsake zasluge kolektiva, p re liva  v 
osebne dohodke, m edtem  pa  p a 
noga ko t takšna, osta ja  n a  isti 
tehnični, ravni.

Delni vzrok težavam  glede 
osebnih dohodkov v našem  pod
je tju  je  b il tudi v  tem , d a  je  bila 
v X. po lle tju  rekonstrukcija  tk a l
nic še v  največjem  razm ahu in  je  
šele v II. 'Polletju začela d a ja ti 
p rve  isiadove vseh naporov. To 
nam  je  omogočilo, da so v drugem  
polletju  dvignili osebni dohodek 
zaposlenim  za cca 15%. Ta dvig 
osebnih dohodkov p a  se je  s-p-ro- 
va ja l linearno. S  tem  sm o dosegli, 
da so se  n a jn iž ji osebni dohodki 
dvignili nad  25.000 in  se v  zad
njem  času prib ližujejo  30.000 din. 
Linearni, dvig osebnih dohodkov 
pa  poraja  novo težavo, k i se  že 
pojavlja in  sicer v  tem , da  se  je  
razpon osebnih dohodkov skrčil 
od cca 1 : 5,5 na 1 : 4,5, te r  je  raz
lika m ed delovnim i m esti m ini
m alna. To povzroča nezainteresi
ranost m ed člani kolektiva, češ, 
Saj se  ni, vredno toliko trud iti, 
sa j je  skoraj vseeno- ka j delaš: ali 
op rav ljaš visokokvalificirano, ali 
pa kvalificirano. Tem u problem u 
bo treb a  posvetiti posebno pozor
nost in  ob p rv i možnosti sp rav iti 
osebne dohodke na  norm alna 
m edsebojna razm erja.

Kako so se gibali osebni dohodki v našem  pod je tju , nam  
prikazuje naslednja  tabela:

Eko-no-miska
enota

Jan u ar
1964

N ovem ber
1964

Predilnica I 31.915 39.367
Predilnica I I 26.816 39.698
Tkalnica I 28.474 41.376
Tkalnica II 27.162 39.644
Plem enitilnica I 29.653 44.366
Plem enitilnica II 30.164 44.266
G ravura 43.074 63.873
Term o centrala 40.638 59.012
Vzdrževalni ob rat 32.676 51.092
Uprava 37.091 54.026

Skupaj 30.032 43.644

Navedeni, zneski so Izračunani 
na osnovi, dejansko izplačanega 
osebnega dohodka in  preračunani 
na  208 plačanih delovnih ur. V 
te  zneske 'tudi ni v računana re
zerva, k i jo  im ajo ekonomske 
enote in  prav  tako niso upošte
vani ostali izdatki, k i brem ene 
osebne dohodke. Skupaj je  zna
šal osebni dohodek v  jan u arju  to 
rej 33.713 dinarjev, v novem bru 
pa 44.427 dinarjev.

Iz podatkov je  razvidno- tudi, 
d a  je  novem brski osebni dohodek 
za cca 45 %  višji od povprečnega 
osebnega dohodka v le tu  1963. Na 
podlagi tega lahko- ugotovimo, da 
smo dosegli lepe rezultate, te r  se 
je  stan je  zlasti v  d ragem  pollet
ju  preteklega leta vidno izbolj
šalo. V endar pa se  s  tem i rezul
tati me sm em o zadovoljiti in je  
potrebno, d a  v letošnjem  le tu  po- 
krenem o vse potrebno-, da dvig
nemo povprečni OD v  podjetju  na 
50.000 din mesečno. Te možnosti

immao, sam o izkoristiti jih  je  
treba.

Na kratko- bi še  om enil indivi
dualno nagrajevanje . Res je, da 
im amo sistem  nag ra jevan ja  izpo
po ln jen  za fizično ali polfizično 
delo, dočim pa  nim am o sistem a 
nagra jevan ja  za um sko delo. Tu
kaj mislim  predvsem  n® strokov
ne  službe. Svoječasno smo im eli 
tudi na tem  področju določene sti
mulacije, k i so  razen  redkih  iz
jem, ugodno vplivale n a  -gospo
d a rjen je  v  podjetju . To pa sm o 
z neprem išljenim i sm ernicam i 
ukinili. D ejstvo je, da nag ra je
vanje  umskega, dela  n i enostavno 
ini se  o-b tem  p o ra ja  cela v rsta  te 
žav. V endar bi m orali k  tem u 
problem u v  letošnjem  le tu  odloč
neje p ristop iti. Od pravilnega na
grajevanja bi imel, kolek tiv  vse
kakor koristi. Ni pa rečeno, da 
bi m orali že v  tem  le tu  izdelati 
sistem  nag ra jevan ja  za  vse. Ce 
nam  uspe stim ulira ti vsaj 25 %

ali 30%  obstoječih del, je  to  že 
določen uspeh na  tem  področju.

Izvoz
življenjska nujnost

Za še  večje  n ada ljn je  uveljav 
ljan je  naših  proizvodov n a  zuna
n jem  tržišču bodo po trebni še 
večji napori celotnega kolektiva 
in  posebej še članov ZK, zlasti v 
pogledu izboljšan ja  kvalitete. 
K akšne uispehe sm o dosegli n a  
tem  področju v  lanske,m letu, 
nam  prikazu je jo  nasledn ji po
datki:

V le tu  1964 sm o izvozili z  d i
rek tn im  izvozom 7,724.141,8 trn. 
b laga, v  v rednosti 1,602,731 $. S 
p rodajo  p reko  konfekcij p a  
1,000.000 tm  'blaga v vrednosti 250 
tisoč dolarjev. Skupno sm o to
rej izvozili 8,721.441,8 tm  oziroma 
7,192.941 m2 blaga v  skupni v red 
nosti 1,852.731 $. Torej smo izvoz
n i p lan  izpolnili e  102,6%. P o  no
vih .predpisih, k i p,a še niso do
končno spre je ti, se  predvideva za 
to leto  50%  sam ofin-ansiranja de
viznega poslovanja oz. k r itje  
vseh uvoženih surovin. Do sedaj 
je  to znašalo za p o d je tje  samo 
40%. V kolikor bodo predvideni 
predpisi sp re je ti, pom eni to za 
naše  podjetje , d a  bo po trebno  iz
voziti za cca 30 %  večjo količino, 
ko t v  le tu  1964, ozirom a v skup
nem  znesku za cca 2,400.000- $. Za 
rea liz iran je  te naloge pa  bo  po
trebno  vsestransko  angažiran je  
vseh članov kolektiva. P ri tem  pa 
se postav lja  vp rašan je  posledic na  
dom ačem  tržišču, glede osva jan ja  
domačega tržišča, če  se  t i  p red 
pisi, k o t je  p ri n as v  navadi, h i
tro  m enjajo.

Naloga proizvodnje —  
boljši in rentabilne j ši 
proizvodi

R ezultati proizvodnje n am  k ljub  
vsem  težavam , ki so se  po jav lja le  
tako-m le ta  (montaža, dostav ljan je  
nekompletniih stro jev , slabi deli 
stro jev , pom an jkan je  utemzilij, 
p re je  i-t-d.), kažejo  ugodno s itu 
acijo, h k ra ti pa  dokazujejo', da  
so izhodišča p ri p lan iran ju  p ro 
izvodnje za  le to  1964 tem eljila  n a  
rea ln ih  možnostih oziroma kapa
citetah. V sekakor je n a  tak e  re
zu lta te  vplivala veliko večja  a n 
gažiranost kom unistov p ri po
s tav ljan ju  in  obravnavanju  p lan
skih nalog že ob fco-nicu p re tek le
ga leta, tako  je  toil s ta r t  intenziv
nejši že od začetka leta, v  p ri
m erjav i z  letom  nazaj.

V le tu  1964 nam  je  tud i uspelo 
opustiti ozirom a o-mejiti proizvod
n jo  najcenejših  neren tab iln ih  a r
tiklov in  jih  nadom estiti s  kvali- 
tetnejišim i in  rentabilinejs-imi p ro 
izvodi. To se  delno  kaže n a  fi
nančnih  rezu lta tih  v  II. polletju . 
P rav  sprem em ba aso rtim ana pa 
je  b istveno vp livala  n a  finančni 
p lan  za letošnje leto,

To nam. -dokazujejo- nasledn ji 
podatki:

Družbeni brutto 
proizvod je znašal:

Realizacija 1963 — 3.356 zaposle
nih  — ,11,744.000.000 ozirom a 2,108 
milij. OD — 3,466.354 n a  1 zaposl.

Po oceni 1964 — 3.267 zaposle
n ih  — 12,150.000.000 ozirom a 2,360 
m ilij. OD — 4,418.980 n a  1 zaposl.

Po planu 1965 — 3.230 zaposle
n ih  — 14,450.000.000 ozirom a 2,897 
m ilij OD — 4,418.960 n a  1 zaposl.

Torej znaša p lan iran  dvig  v le
tu  1965 oca 20%  tako, p ri družbe
nem  proizvodu, k ako r tud i pri 
osebnem  dohodku napram  le tu  
196-4.

To je  predvsem  zasluga spre
m enjenega asortim ana tkan in  in  
boljše kvalite te  blaga, saj se  ko
ličinski p lani n iso  b istveno po
večali, dočim p a  se  bo število za
poslenih celo znižalo.

Rezultati ob skrajša
nem delovnem času 
— zadovoljivi

Sklep polle tne konference o po
stopnem  prehodu na  sk ra jšan i d e 
lovni čas je  bil rea liz iran  s 1. ok-

+ m rm
■

Delo n a  f la je r jih  v  p red iln ic i I.

to-bro-m, k o t je  že v uvodu nave
deno. Ta ukrep  je  ugodno vplival 
n a  vzdušje  m ed  č lan i kolektiva. 
R ezulta ti teg a  p rehoda  niso še  
povsem  zadovoljivi, posebno k a r  
se tiče  sam e proizvodnje. Podatki 
kažejo-, d a  je  p ro izvodnja  še za 
cca 2 %  n iž ja  od proizvodnje v 
48-u-rnem delovnem  ted n ik u  do
čim neka te ri d rug i elementi-, kot 
v rednost p roizvodnje  itd. p r ik a 
zujejo p recejšen  napredek . Študij 
za končni p rehod  n a  42-urni de
lovni tedn ik  ne  sm e obstati n a  
m rtv i točki, am pak -ga je  treb a  
neprekinjeno- Ina-dalgeva-tiii. (Iskati 
je  treb a  vse  možnosti, d a  bi že 
v letošnjem  le tu  p rešli n a  popol
ni 42-urnii delovni, čas.

Novoletni problem
Potrebno je  tudi,, da današn ja  

konferenca bolj temeljito- razp rav 
lja  o  -dogodku, k i  se  je  odigral n a  
dan  29. 12. 1964, k o  določeno šte
vilo članov ko lek tiva  po  odm oru 
ni . hotelo nad a ljev a ti z  delom , 
dokler niso- dobili obljube, da  do
b ijo  nekaj d en a rja  za novoletno 
nagrado. Z arad i tega se  je  m oral 
še isti d an  ses ta ti CDS, k i  je  sk le 
nil, -da se  vsakem u zaposlenem u 
izplača znesek 6.000 din iz sred 
stev, -ki bi jih  lahko  uporab ili za 
družbeni standard  članov kolek
tiva.

Ze v le tu  1963 je  p riš la  iz is tih  
oddelkov fa zahteva, v en d ar v laž
ji obliki -kot pa  sedaj. Res je- tu 
di, da  se  je  ta  problem  ob ravna
val v občinskem  m-erilu in, lokal
nem  časopisu, vendar brez u spe
ha, k a r  nam  dokazuje jo  tud i le
tošn je  izplačane novoletne n ag ra 
de. Res p-a je  tud i, da  vsiafc ko
lek tiv  sam  o-dloča ö n o tran ji -de
litv i dohodka in  v-idimo tren u tn o  
stan je , vsega ostalega pa ne. Da 
se takšn i izp-adi v bodo-če p rep re 
čijo, je  -pač potrebno- cen tra lno  
rezerv ira ti določena sredstva  in 
jih  izplačata n. pr. za 1. m aj in  
za novo leto, vendar to  ni b ist
veni problem . Problem  je  način, 
kako je  b ila  postav ljena ta  zah te
va. Postavlja se  vprašan je , čem u 
im am o organizacije in  sam ou
pravne organe v pod je tju . Nad 
tem  izpadom  se  je  po trebno  res
no zam isliti.

Zaključek
TK je  im el v  svoji m andatn i 

dobi 20 sej. V tem  času je  zlasti 
obravnaval tekoča vp rašan ja  in 
dogajan ja  v  podjetju , -ker le na  
ta  način  je  bilo mo-žno o-dklainjati 
in  reševati posam ezne problem e. 
N ajak tua lne jša  dogajan ja  in  p ro 
blem e n-i reševal d irektno, tem več 
z an gaž iran jem  komunistov', Iki 
de la jo  v organ ih  sam ouprav ljan ja  
in ostalih  družbeno po litičn ih  o r
ganizacij itd. N a se je  TK  so  bili



Letna konferenca ZK v Tekstilindusu
(nadaljevan je  z 2. s tran i)

vab ljen i tu d i sek re ta rji OOZK 
podjetja . V bodoče n a j se  novi 
TK poslužu je  tudi aktivov za raz
čiščevanje določenih vprašanj. 
K jer p a  je  na  določenem področju 
m alo kom unistov, n a j bi se  na  
tak e  razp rave  vab ili tudi, strokov
njaki,

Vseh članov ZK je  v pod je tju  
229, ki so vključeni v 9 osnovnih 
organizacij. Od skupnega števila 
je  70 žena. V času m ed obema 
konferencam a je  bilo  na, novo 
sp re je tih  10 članov. Kaznovani so 
bili 4 izključeni p a  3 člani. Iz ZK 
so izstopili 3 člani. U gotavlja se, 
d a  sm o bili p rem alo  ak tivn i pri 
sp re jem an ju  novih članov, a li pa  
se  preveč togo pridržujem o stališč 
za sam  sprejem . P revečkra t ča 
kamo, da  bo postal član kolek
tiv a  vsesplošno ak tiven  in  šele 
kot tak šen  im a pogoje za spre
jem  v članstvo ZK.

N adalje se  še vedno ugotavlja, 
da se aktivnost p recejšn jega šte
vila  članov ZK odraža sam o v 
prisotnosti n a  sestankih  osnovnih 
organizacij in  p lačevanju  člana
rine. T o p a  n i odraz odpora do 
dela, am pak  je  to odraz nizke 
idejne ravni, članov.

Se vedno se  po jav lja jo  prim eri, 
da  posam ezni kom unisti p rav  za

radi nerazgledanosti in  pasivno
sti vnašajo  ali povzročajo zmedo 
m ed član i kolektiva.

P rav  tak o  se še pojav lja jo  p ri
m eri m ed  kom unisti, da so' ko
m unisti, dokler n e  dosežejo oseb
nih  ciljev, oziroma n e  zadostijo 
svojim  interesom , potem  pa  mu 
ni težko n a jt i izgovora za izstop, 
za v rn itev  članske izkaznice, ali 
■pa za neaktivnost.

P ri TK delu je jo  tudi 4 kom i
s ije  in  to  kadrovska, ideološka, 
organizacijska in  gospodarska ko
m isija. K om ite je  večkrat obrav
naval razn e  m ateria le  a li s ta li
šča, k i so  jih  p rip rav ile  posam ez
n e  kom isije. P ri tem  sm o imeli 
določene uspehe.

Vse osnovne organizacije so 
im ele svo je  red n e  le tn e  konfe
rence in  lahko, trdim o, da so v 
večini prim erov zelo aktivno 
obravnavale dosedanje delo, ka
kor tud i zavzem ale jasna in zdra
va stališča za bodoče delo. P red
vsem  so  se  dobro obravnavali p ro
izvodni problem i in  naloge.

TK poudarja, d a  kom unisti ne 
bi mogli odigrati ak tivne in  po
zitivne vloge, če se  tem eljito  ne 
seznanimo, z  m ateria li V III. kon
gresa ZKJ. Zato je  potrebno, da 
se  k  te j razpravi, č im preje  p ri
stopi.

Fercolo o razpravi
Po običajni zadregi ob začetku 

razp rave  se  je  d iskusija km alu  
razm ahnila. Takoj prvi govornik 
je  načel problem, k i je  b il n ak a 
zan  tu d i v re fe ra tu  in  je  tako- 
rekoč visel v zraku. To je bil iz
pad  v  ob ratu  II, ko so1 delavci in  
de lavke v  tka ln ic i p red  novim  
letom  zahtevali in  takorefcoč iz
s ilili delitev  novoletnih nagrad. 
Tov. B oris Perto t, k i je  prvi n a 
čel ta  problem , je  bil m nenja , da 
je  ta  »dogodek« (tata» so nato  
im enovali ta  problem  skoraj vsi 
d isku tan tje) posledica prešibkega 
idejnega vpliva in  delovanja ko
m unistov v  n jihovi vsakdanji de
lovni, p raksi. Izrazil je  tudi p re 
pričanje, d a  z delitv ijo  6.000 din 
za Novo le to  problem  k o t tak  
p rav  gotovo n i b il rešen. T a  pro
blem  so  obravnavali nato1 še  d ru 
gi d isk u tan tje  in  podali naslednjo  
analizo »dogodka« (če m isli vseh 
d isku tan tov  Strnem o v celoto): do 
zahteve po izplačevanju novolet
n ih  nag rad  je  prišlo predvsem  za
rad i tega, ker so  tud i v d rugih  
pod jetjih  in  v ustanovah delili 
novoletne nagrade. In. delili so  jih  
k ljub  priporočilom  občinske skup
ščine in  političnih organizacij. 
K onferenca p a  je  obsodila način, 
kako je  b ila  v  našem  podjetju  
ta  zah teva postav ljena in  je  ugo
tovila, da  za tak  način  reševan ja  
problem ov nosijo  velik  del odgo
vornosti tu d i kom unisti v pod
jetju . N a konferenci je  k ljub  ne
katerim  pom islekom  prevladalo 
p rep ričan je , da  za čas, dokler s i
stem  n ag ra jev an ja  b rez  novolet
n ih  in  d rugih  tak ih  nag rad  n e  bo 
dosledno osvojen  v  vseh po d je t- ' 
jih  v  komuni, p a  tu d i v ustano
vah, bo vseeno treba  rezerv ira ti 
določena sredstva za delitev  ob 
tak ih  prilikah .

Problem  novoletn ih  nag rad  pa  
k ljub  teimu, .da so  se  ga  do tak 
nili, skoraj, v si d isku tan tje , ni od
rin il pozo rnosti konference od 
d rug ih  važnih problem ov.

Tov. A nton M iklavčič je  govo
ril o delovnih rezu lta tih  po  uved
bi sk rajšanega delovnega časa in  
izrazil m nenje, d a  podatki, če
p rav  še  n e  popolni, kažejo, da 
sm o n a  p rav i po ti p ri reševan ju  
nalog, k i sm o si, jih  zadali s  p re
hodom n a  sk ra jšan i delovni čas. 
N ekako obdržali sm o obseg pro
izvodnje, občutno izboljšali kva
lite to  in  asortim ent, nism o pa  še 
dosegli zadovoljivih rezu lta tov  
p ri večan ju  produktivnosti dela. 
Izrazil je  m nenje, da  produktiv
nosti de la  n e  m orem o povečati 
zgolj z  večjim  fizičnim napreza
njem , am pak, da  bo  treba čim- 
p re j te r  dosledno in  tem eljito  re 
aliz ira ti u k rep e  glede organizaci- 
cije de la  in izpopolnitve stro jn e
ga parka, ki smo jih  predvideli 
v  ta  nam en  in  ka te ri še niso v 
celoti realizirani.

Tov. Rudi Polak  je  m enil, da 
bo v le tošn jem  letu  treba posve
titi vso sk rb  izboljšanju  organi
zacije dela te r  tako zagotoviti, da  
nam  bodo velike investicije, ki 
sm o jih  doslej vložili v  proizvod
ne obrate, da le  čimveč.

N ato se  je  dalj časa zadržal ob 
nevzdržnih razm erah, k i Vladajo 
na  področju oskrbovanja tekstilne 
in d u strije  z  bombažem in  drugim  
reprodukcijskim  m aterialom  iz 
uvoza. N erešeno je  vp rašan je  de
viznega sam ofinanciranja, ker še 
danes n e  vemo, ali, bo m orala 
tekstilna  industrija  k riti z  izvo
zom 40%  potrebnih  deviznih 
sredstev  za uvoz tako  ko t lan i 
ali 50%, a li še  več. Zavlačevanje 
z  (rešitvijo teg a  v p rašan ja  im a 
lahko zelo težke posledice p ri iz
p o ln jevan ju  proizvo<dnih, s  tem  
p a  tu d i izvoznih nalog v  teko
čem  letu. D osedanji centralistič
n i sistem  nabave su rov in  preko 
»M ateria ln ih  rezerv« v Beogradu 
se je  pokazal popolnom a neživ
ljen jsk i. P od je tja  so m orala p re
vzem ati surovine od »M aterialnih 
rezerv« n e  glede na  asortim ent. 
To je  povzročalo pod je tju  ogrom
ne težave in  škodo, prvič zaradi 
s ta ln e  m enjave mešanic, drugič 
pa zato, k e r  smo m orali večkrat 
up o rab lja ti slabši bomibaž za 
kvalite tno  zahtevno p re jo  in na
spro tno , drag bom baž za p re 
jo  n ižjih  kvalite t. Poleg izgub, k i 
sm o jih  im eli zaradi takega po
slovanja, je  trpe la  ob slabi, p re 
ji tudi proizvodnja din produk
tivnost v naših  avtom atiziranih  
tkalnicah. In d u strija  si je  zato 
prizadevala, da vzam e nakup  
bombaža v  svo je  roke. S prvim  
jan u arjem  bi »Matrez« m oral p re 
nehati z  nakupom  bombaža za in 
cus tri j o in  bi obdržal le  še sk rb  
za državne m aterialne rezerve. 
P ri tem  p a  se  je  zgodilo tole: do
bro nam  je  znano, d a  M atrez v 
vsem  obdobju  ko je  oskrboval 
tekstilno  industrijo  z  bombažem, 
nikoli n i im el pokritih  svojih r e 
zerv. N jegova skladišča so b ila  v 
glavnem  prazna, dobršen del re
zerv pa  se  je  n ah a ja l v  skladiščih 
podjetij. S prehodom  n a  sistem  
sam ooskrbe podjetij z  bombažem 
pa je  »M atrez« s  pospešenim  tem 
pom  pričel skrbeti za svo je  m a
teria lne  rezerve, n a trp a l svoja 
skladišča z bombažem in  celo za
silno vstkladiščil bom baž k a r  na 
obali reškega pristanišča; p ri tem  
je  izkoristil vsa razpoložljiva de
vizna sredstva  p ri N arodni ban
ki, bom baž p a  takorekoč zaklenil 
p red  proizvajalci. P odjetja  so ta 
ko ob koncu p re jšn jega  in  v  za
četku letošn jega le ta  ostala, skoraj 
brez surovin. N a vse in tervencije  
zaradi nastalega nevzdržnega po
ložaja so n a  uprav i »M atreza« ci
nično odgovarjali: »Saj s te  ta t a  
sam i hoteli«. Vse to kaže, da  so

še izredno m očne centralistične 
tendence in  d a  bo pod takim i po
goji ind u s trija  le  težko prešla na 
sam ostojno nakupovanje bomba
ža, barv, kem ikalij in utenzilij.

Tov. S tane M irt je  v  svoji di
skusiji glede na  velita ' fluktuaci- 
jo v pod je tju  menil, da  bi bilo 
dobro razm isliti a li n e  bi kazalo 
vpelja ti v sistem  nagra jevan ja  do
da tek  n a  službena le ta  v podjet
ju  a li n a  stalnost. To n i bilo po 
njegovem  m nenju  ekonomičnejše 
ko t vedno znova priučevati nove 
delavce.

Tovariš A nton Rakovec je  go
voril m ed drugim  o slabosti n a 
ših sam oupravnih organov, k je r  
ak tivno  sodelu je  p rem alo  ljudi. 
Izrazil je  prepričanje , da, ljudi 
prem alo  vzgajam o in  jim  prem a
lo pomagamo, da bi se uveljavili 
v sam oupravnih  organih. M enil je, 
da  n a  razna  vprašan ja  proizvajal
cev odgovarjam o n a  sestankih  in  
na  se jah  preveč n a .fc ra tk o  in  s 
prem alo  razum evanja  odvračam o 
ljud i od diskusije.

Tovariš M arjan  Tomažin je  go
voril o skrom nih rezu lta tih  po
litične šole, ko je  od 40 vpisanih, 
končalo šolo le  19 članov. Govoril 
je  tudi o bodočih investicijah  in 
poudaril potrebo po takih  inve
stic ijah , ki bi, odpravile obstoječa 
ozka grla in  omogočile izboljša
n je  kvalite te  proizvodov.

Tovarišica A nčka Rozmanova je 
d isku tira la  o vzgoji članov samo
upravnih  organov. O rganiziran je 
bil poseben sem inar zanje, ven
d a r je  mnogo članov sam ouprav
n ih  organov, m ed n jim i tudi, čla
nov ZK neodgovorno izostalo. Taki 
sem inarji naj. bi postali sta lna 
oblika izobraževanj a vseh no
vih članov organov sam oupravlja

nja. Dali naj bi jim  vsaj najosnov
nejša  znan ja  iz ekonomike in 
uprav ljan ja , sicer se bodo še  vna
prej pojavljale pom anjkljivosti in 
razni »dogodki«.

Poudarila je  tudi potrebo., k i se 
je  začela z izdelavo sta tu ta  pod
jetja,, ki ga pa m oram o dopolniti 
s pravilniki, k i so  v n jem  pred
videni. N adalje se je  "dotaknila 
dela m ladine, k i po svoji uspešni 
le tn i konferenci n i več aktivna 
in poudarila, d a  m orajo  člani ZK 
nuditi m ladini vso potrebno po
moč.

Tovariš V iktor K om pare je  go
voril o nu jnosti povečanja pro
duktivnosti dela in  poudaril, da 
je  treba bodoče investic ije  usm e
r i ti  tja , k je r  bodo zagotovile po
večanje produktivnosti. Uspešno 
smo zaključili avtom atizacijo tkal
nic, sedaj p a  je treba ured iti in 
m odernizirati oddelek priprave, 
da  bodo nove sta tve  lahko dale 
od sebe vse k a r  zmorejo. Izbolj
šati bo  .treba ttudi organizacijo 
dela in  ustvariti pogoje za  po
stopno povečavanje statvenega si
stem a, k i sedaj še n i zadovoljiv.

Tovariš M arjan S trniša je  v  
svoji razpravi pokazal n a  neena
kopraven položaj tekstilne indu
s tr ije  v  p rim erjav i z drugim i pa
nogami industrije, gospodarstva in  
neproizvodnih delovnih organiza
cij, k i se odraža v velikih razli
kah  v osebnih dohodkih in  sploh 
v njihovem  m aterialnem  položaju.

Omenil je  tudi neupravičene za
služke posrednikov, k i u stvarja jo  
prevelika sredstva na  račun  pro
izvodnih podjetij. N adalje se  je  
dotaknil slabe kva lite te  surovin 
in težav, k i jih  .povzroča.

Ob koncu je  v razpravo posegel 
tudi tov. Vili Tomai, član  občin
skega kom iteja ZK. Govoril je  
o nalogah, k i jih  je  postavil osmi 
Kongres ZK J v zvezi z  nadaljn jim  
izpopolnjevanjem  gospodarskega 
sistem a, k i naj postopno privede 
gospodarske organizacije v  polo
žaj, da bodo one glavni nosilec 
gospodarskih gibanj. Govoril je  
tudi o položaju, v  katerem  se na
hajajo  druge gospodarske organi
zacije, O' delu  občinske skupščine 
p ri proučevanju in  reševanju  go
spodarske .problematike v kom u
ni, o aktualnih  nalogah kom uni
stov pri u trjevan ju  in  poglablja
n ju  delavskega sam oupravljanja. 
Odgovoril je  ali vsaj Skušal je  
odgovoriti tud i n a  imnoiga vpra
šanja, ki so  jih  v  svojih razpra
vah postavili nekateri, d isku tan t
je.

Po končani razpravi je  konfe
renca izvolila tudi nov tovarniški 
komite, k i šteje tako ko t dose
danji, 13 Slanov. Izvoljeni so bi
li: Joišt Bajželj, 'Polde Bajželj, M ira 
Baratanič, S tane Engelman, Darin
ka Fajdiga, M arija Gorenc, Anton 
Kavčič, Ivan Lukančič, Srečko Me
sarič, A nton Rakovec, Tine Rojina, 
Ana Rozman in  ing. M ilan Turel.

T. M.

OČITNO JE , DA JE  BILA KONFERENCA DOBRO PR I
PRAVLJENA IN  IZVEDENA. KAKO BO ZK POSTAV
LJEN E NALOGE IZVRŠILA PA BO POKAZALA PR I
HODNOST.

Nekateri rezultati prvega obdobja skrajšanega 
delovnega časa i, lika zelo občutna. Tkalnica I je

(nadaljevan je  s 1. stran i)
100,2, v  baznih pa. 99,4. P recej se 
je  sprem enil asortim ent p re je  in  
povečala ' se je  proizvodnja m i
kane (za 3,9 %) zm anjšala pa 
proizvodnja česane pireje (za 11,3 
procenta). To je  tu d i vzrok za 
slabši re zu lta t v  baznlih ikot v 
efek tivn ih  kg.

V tkalnicah smo proizvedli 
dnevno za 2,4% m anj tkanim kot 
v  prvem  polletju , vendar pa  so 
te  tkanine gostejše im širše, kar 
nam  povesta podatka o številu  
v tkan ih  volkov (le 0,9%  m anj 
ko t v  prvem  polletju) in, pov
prečn i širin i tkan in  ( +  0,4 %).

Gotovih tk an in  je  p rišlo  iz  ple- 
menitdlnic dnevno za 4,2% m anj. 
Približno enak rezu lta t dobimo 
tudi, če prim erjam o proizvodnjo 
tk an in  v  kvadratn ih  m etrih  
(4,9 % m anj ko t v  prvem  polletju).

V rednost navedene proizvodnje 
(razen tkalnic, k je r  vrednosti ne 
zasledujem »), kaže p ri p reji ena
ko gibanje k o t pri količini (0,4 % 
m an j k o t dnevno v prvem  pollet
ju), do čim je  vrednost tkan in  do
sežena bolje ko t n jihova količina 
(0,6% več ko t v  prvem  polletju) 
k a r  kaže n a  to, da  sm o uspeli s 
p reusm erjan jem  na boljše artik 
le. Skupna vrednost osnovne pro
izvodnje (preja  im tkanine), izra
čunana n a  osnovi las tne  cene nam  
torej še enkrat po trju je , da  smo 
glede obsega proizvodnje ostali 
n a  ravni, k i smo jo  dosegali p red  
sk ra jšan jem  delovnega časa.

Ce k  tem u dodamo še  podatek, 
da  smo zvišali odstotek regular
n ih  tkan in  v  tem  obdobju za 
5,41%, potem  im am o vso pravico, 
da  smo s  količinsko proizvodnjo 
zadovoljui.

II. Izkoriščanje kapacitet
im produktivnost
P ri izkoriščanju kapacite t mo

ram o ugotoviti, da nism o uspeli 
nadom estiti izpada, k i je  nastal 
zaradi skrajšanega delovnega ča
sa. V p red iln itah  je  odstotek iz
koriščan ja  obstoječih kapacitet 
(m erjeno z v retenskim i uram i) 
padel za 5,41 %, v  tkaln icah  pa 
(m erjeno s  statvènim i uram i) za 
3,07 %, v prim erjavi, s  povprečjem  
I. polletja. D očim je  ta  izpad v 
predilnicah dokaj enakom eren v 
obeh (razlika 1,19% v  korist p re 
dilnice II) pa je  v tkaln icah raz-

s 84,87% izkoriščanja razpoložlji
vih kapacitet le  za 1,2 %  pod 
povprečjem  I. polletja, tkalnica II 
pa  je  nazadovala za 6,48% in je  
t a t a  b ilo  n jeno  izkoriščanje raz
položljivih kapacite t v tem  ob
dobju le  73,53%.

Podatki o produktivnosti govo
rijo  O' tem, da sm o dosegli do
ločen napredek  n a  področju pro
duktivnosti živega dela t. j. v  ko
ličini, proizvodov na, uro zaposle
n ih  n a  delu, nazadovali p a  smo 
na  področju tehnične produktiv
nosti, t. j. v  količini proizvodov 
n a  časovno enoto obstoječih ka
pacitet.

V predilnicah je  delovna pro
duktivnost (v igr. n a  u ro  zaposle
nega n a  delu) narasla  za 1,7%, 
kar je razm erom a skrom en rezul
tat, če upoštevamo', da je  zna
šal izpad delovnega časa zaradi 
k rajšega tednika v tem  času 
cca 6 %. P ri tem  je predilnica I 
povečala produktivnost za, 3,7 %, 
prediln ica II pa je  celo nazado
vala za 1,8 %.

V tkalnicah je delovna produk
tivnost (votiki na  u ro  zaposlenega 
na delu) narasla  za 7,2 %  in  tako 
v celoti pokrila izpad delovnega 
časa. P ri tem  se zlasti odlikuje 
tkalnica I z 12,3% večjo produk
tivnostjo ko t v  I. polletju, dočim 
je tkaln ica II  le  obdržala nivo 
I. polle tja  (+  0,1 %).

Plememitilnice so zaradi m an j
še proizvodnje in zaradi precejš
n jega povečanja števila zaposle
nih nazadovale v  produktivnosti, 
m erjeno s  m2 na uro  zaposlenega 
na delu in  sicer plem enìtilnica I 
za 4,8 %, plem enìtilnica II pa za 
1,6 “/o ali skupaj plem enitilnice za 
3,2 %. Podatki za plemenltilinice 
so vzeti, brez opravljenih uslug, 
ki p a  vsekakor močno izboljšajo 
tu  prikazane rezultate.

Z ozirom  na  boljši asortim ent 
proizvodov, k i se  odraža v  višji 
povprečni lastni ceni proizvodov 
je  pod je tje  kot celota doseglo za
dovoljiv rezu lta t v produktivnosti 
dela: računano' n a  število zapo
slenih  po spisku sm o obdržali

nivo iz prvega polletja, računano 
n a  zaposlene na  delu pa  sm o p re
koračili ta  nivo za 6,6 %.

Glede tehnične produktivnosti, 
k je r  rezultati n iso dobri, je  n a j
m anj nazadovala tkaln ica II 
(votki n a  m ontirano statveno uro) 
in sicer le  za 0,2 %, največ pa 
predilnica II  — za 9,2%. Za ple- 
menitilndce podatkov ne  računa
mo.

III. Zaposleni, izostanki in
o s ebni do hod ki
Število zaposlenih se  je  v  ob

dobju Skrajšanega delovnega časa 
povečalo v  p rim erjavi s  prvim  
polletjem  le za 0,3 % ali za 9 ljudi, 
kar je  zelo dober rezu lta t in v 
skladu z osnovnimi načeli sk ra j
ševanja delovnega časa. Obenem 
se je  tud i število nadur, k ljub  
le tn i inven turi zm anjšalo za 4,7 %.

Iz tega ugodnega povprečja iz
stopata predilnica I, k i je  pove
čala število zaposlenih za 2%  te r 
plem enitiinica I (za 3,9 %) in  ple- 
memitilnica II (za 9,6 %). Na drugi 
stran i ipa je  tkalnica I  znižala 
število zaposlenih v  svoji EE za 
4,6% in  je  poleg gravure edina 
EE, iki je  im ela v  tem  obdobju 
m anj zaposlenih ko t v  I. polletju.

Izostanki (ne upoštevajoč dopu
ste) so bili v  povprečju za 0,10 % 
n iž ji ikot v  prvem  polletju, pri 
čem er so precejšnje razlike med 
posameznimi EE. Zvišali so se v 
predilnici I  (+  32 %), v  tkalnici I 
(+  1,17) in  v  gravuri (T- 2,85 %), 
znižali v  predilnici I I  (— 1,97 %), 
in  tkalnici II  (— 1,84%), dočim so 
v  ostalih  EE ostali približno na  
isti ravni.

Osebni dohodki (izplačani za 
polni delovni čas) iso se v  tem  
obdobju povišali v  povprečju za 
3 3 %  V endar je  do tega  porasta 
prišlo predvsem  s sprem em bam i 
cenikov in  osebnih ocenitev v ju 
liju  in  avgustu, tako  d a  so oseb
n i dohodki v  povprečju zadnjih 
treh  m esecev le za ca. 5 %  večji 
kot so bili v  mesecu septem bru.

A. Miklavčič

Sodeluj v Tekstilcu!



Popravilo statev  v tkalnici I

Izredna seja CDS
(dalje s prve strani)

Čeprav je bila ta zahteva navadno izsiljevanje, čeprav 
bi moralo biti vsakemu jasno, da je ta zahteva tudi v 
nasprotju s pravilnikom o delitvi osebnih dohodkov, so 
predstavniki samoupravnih organov, operativnega vod
stva in političnih organizacij sprevideli, da skoraj ni 
drugega izhoda, kot dati tak dopolnilni znesek tudi 
članom našega kolektiva. CDS je na izredni seji o tem 
predlogu tudi razpravljal in sprejel sklep, da se vsakemu 
članu kolektiva, ki je zaposlen v našem podjetju od 
1. 1.1964 do 31.12. 1964, izplača ta znesek v višini 6000 di
narjev, ostalim pa toliko, kolikor mesecev so zaposleni.

Na seji je bilo ponovno poudarjeno, da je ta oblika 
izplačila izven pravil odgovarjajočega pravilnika, da je 
pravzaprav korak nazaj v dosedanjem sistemu delitve 
osebnih dohodkov. Poudarjeno pa je še bilo, da je tudi 
sam način, ki so ga uporabili določeni člani kolektiva, 
nepravilen, saj bi ta problem lahko iznesli pravočasno 
na CDS in ga v okviru možnosti tudi rešili.

Tako torej ni preostalo kaj več kot porabiti sredstva, 
ki so bila predvidena za gradnjo stanovanj. Dejstvo je, 
da bo to izsiljevanje imelo negativne posledice; manjše, 
če bomo v letu 1965 bolje gospodarili kot letos, in večje, 
če bomo gospodarili slabše.

Ker je očitno, da naše podjetje v pogledu teh nagrad 
v bodoče ne more računati na enotno politiko vseh go
spodarskih organizacij v komuni, je bil na tej seji spre
jet naslednji sklep: SISTEM DELITVE OSEBNIH DO
HODKOV OSTANE NESPREMENJEN, kot neko dopol
nitev sistema pa se vzame sklep, naj CDS v letu 1965 
razpolaga z določenim odstotkom prostih sredstev, iz 
katerih bi potem lahko izplačali določene zneske ob iz
rednih prilikah. RAZUME SE, DA JE TUDI TA MOŽ
NOST LE MOŽNOST, ODVISNA OD TEGA, KAKO 
BOMO V LETU 1965 GOSPODARILI. ČE SREDSTEV NE 
BO, POTEM V LETU 1965 NE MOREMO RAČUNATI NA 
TAKŠNA IZPLAČILA.

Peter Gunčar

Občni zbor
16. decem bra Jani je  imel aktiv 

ZB svoj redni le tn i občni zbor. 
Dnevni red  je  zajem al: poročilo, 
program  dela za le to  1965, volitve 
članov v novo kom isijo  aktiva in 
razpravo.

V poročilu je  bilo dokaj kon
k re tno  povedano, k a j vse je  ko
m isija uspela nared iti v preteklem  
obdobju, s  kakršnim i problem i se 
je  m orala  bo riti itd .

P rogram  dela v  le tu  1965 je  bil 
sicer sprejet, vendar ga je  treba 
vskladiti s program om  občinske

aktiva ZB
kom isije ZB; objavili ga bom o za
to  v  eni p rihodn jih  številk.

V novo kom isijo so bili izvolje
ni:

Za predsednika aktiva in  kom i
sije je  bil izvoljen tov. Miriko Na- 
dižovec, za nam estnika pa  Janez 
Kemperle. Novi člani kom isije so 
postali:
Leon M EZERIT, Vinko BENEDIK, 
Jože KNIFIC, Terezija GABRIČ, 
Jože ŠMID, Anica ZAMIDA, Zdrav
ko NADIŽOVEC, M arija ŠOLAR,

(N adaljevanje na 5. stran i)

Od surove do gotove tkanine
(Nadaljevanje)
(Prosim o bralce, da nam  oproste, ker sm o v p re jš 
n ji številki začetek tega članka objavili pod  napač
nim  naslovom  — OD BOMBAŽA DO GOTOVIH 
TKANIN)

Pričnim o torej z opisom  postopkov obdelave tk a 
nin!

Dnevno proizvedene količine surovih tkan in  
prevzem am o v ekspeditu  tkalnice in  jih  v poseb
nem  skladišču zložimo ločeno po a rtik lih . N a osno
vi dnevnih iplanov predelave se od tod  prevažajo  v 
nakladalnico, k je r  določeno število kosov (kom a
dov) istega a rtik la  sešijem o in  žigosamo s številko 
partije . P a rtija  pom eni tis to  količino (m etražo) tk a 
nine, ki je  naročena za po tiskan je  z isto  varian to  
nekega vzorca. Zim ske tkan ine  m oram o p red  se
šit jem  še predkosm atiti (t. j. kosm atenje surovih 
tkanin).

Posamezne p a rtije  na to  sm odim o in razškrobim o.
Glavni sestavni del sm odilnega s tro ja  s ta  2 sam otna 
gorilnika, ki skozi režo p ih a ta  p lam en plinskega 
o lja  na obe s tran i tkan ine po vsej n jen i širini, ko 
ta  s h itro s tjo  do 200m /m in. teče skozi s tro j. Pla
m en posm odi vlakenca, k i š tr lijo  iz površine tk a 
nine, in  jo  tako  nared i gladko in  enakom ernejšega 
izgleda.

Surove tkan ine vsebujejo  p recejšn je  količine 
škroba, katerega nanesejo  v škrobiln ici tkalnice na  
osnovo, da jo  laže tkejo . Ta škrob m oram o sedaj 
odstran iti, da ne m oti n ad a ljn jih  postopkov p rede
lave, predvsem  beljen ja  in  barvan ja . V ta  nam en 
je  za sm odilnim  stro jem  nam eščena kad  z raz to 
p ino sredstev, ki razgrad ijo  škrob  v vodotopne se
stavine. Te kasneje iz tkan ine izperem o. T kanina 
teče skozi to raztop ino  istočasno, ko jo  sm odim o, 
n a to  pa  se m ehanično odlaga v betonske bazene v 
belilnici.

B eljenje je  osnovna in  najvažnejša  faza obdelave 
tkanin , k e r se m oreb itne nastale  napake ne od ra
žajo in  pou d arja jo  v vseh n ad a ljn jih  postopkih . 
Pri tem  m oram o iz bom bažnih vlaken odprav iti 
p rirodne voske in  m aščobe, ki b i sicer otežkočali 
n jih  om očenje z raztopinam i za barvan je  in  tiska
n je  (h idrofilnost). D alje se tu  razg rad ijo  ostank i 
semen, listov, stebel bom bažnih rastlin , ki zaidejo 
m ed vlakna pri ob iran ju  bom baža. K ončno p a  se 
tkan ino  še lepo pobeli. Celoten proces po teka  v 
m oderni bellini naprav i na  neprek in jen  način, tako  
da tkan ina  iz oazena za razškrohljen je  teče v p ra 
m enu skozi naslednje naprave: p ra ln i s tro j za iz
p iran je  razgrajenega škroba, im pregn im i s tro j za 
nam očenje tkan ine z na trijevo  lužino, kuhaln i ško
renj (J-box), p ra ln i s tro j za nam očenje  tkan ine  z 
beliino raztopino, belilni škorenj in  zaporedna p ra l
na  s tro ja . N ato  tkan ino  m ehanična naprava  odlaga 
v enega od  š tirih  velikih bazenov. Oba škorn ja  
spre jm eta  tak o  količino tkanine, da se ta  k ljub  
svoji veliki h itro sti p re toka  skozi vso napravo  (100 
do 120 m /m in .) zadržuje v  n jim a  eno in po l do  dve 
uri, k a r  zadostu je, da se v prvem  dobro  p rekuha  
z lužino in  postane h idrofilna, v drugem  pa  se obeli 
z vodikovim prekisom .

Pobeljeno tkanino, ki je  b ila  ves čas v p ram e
nu, sedaj razpnem o po n jen i širin i tako , d a  jo  
vodim o skozi posebno odpiralno  napravo, m onti
rano na stropu. Takoj za tem teče tk an ina  m ed 
valji ožemalnega kalandra, ki jo  ožame in  zgladi, 
nato  pa  odlaga na  mize z železnim ogrodjem .

N aša belilnica je  v posebni zgradbi ob tkalnici 
in  tako  ločena od ostalega o b ra ta  plem enitilnice. 
Zato m oram o mize z beljeno tkan ino  voziti z vili
čarjem  preko dvorišča v o b ra t za nada ljn jo  p rede
lavo.

Preden preidem  na  barvan je , m oram  om eniti dva 
postopka, povezana z belilnico: m ercerizacijo  in  
p redkosm atenje. M ercerizaclja je  postopek, ka tere
m u podvržem o, popravilu , le finejše  in dražje 
tkanine. N am en m erceriz iran ja  je , da ti tkan in i 
lepši lesk in  boljšo  trd n o st te r  zvišati n jeno afini-

;to  (sp re jem ljivost) do barv il. Suho, surovo ah 
beljeno tkan ino  vodim o v napetem  s tan ju  skozi dolg 
s tro j, k je r  se v  prvem  delu  p rep o ji z m očno raz
top ino  luga, n a to  ožme in  h ladno  te r  vroče izpira.

V ečkrat m erceriz iram o tu d i cenejše artik le  (n. 
pr. finette  ali zastave) z nam enom , da  p ri poznej
šem  barv an ju  dosežem o polnejše  tone  in  da  se za
k rije  m rtv i bom baž, ki se sicer lahko na  barvan i 
tkan in i odrazi k o t svetle p ike  in  tako  kvari n jen  
izgled.

P redkosm atim o le zim ske tkan ine. S tem  dobi
jo  enakom erno kosm ato  rah lo  volneno površino. 
K osm atiln i s tro j im a ko t glavni del veliko število 
kosm atiln ih  valjčkov, p reko  katerih , m ed  n jih  v r
tenjem , teče n ape ta  tkan ina . Površina valjčkov  je 
obložena z zakriv ljenim i jeklenim i iglam i, ki se 
zatikajo  v votek na  površino. Ta postopek  ponav
ljam o to likok ra t, da  postane  površina  enakom erno  
kosm ata in  izvlečena v lakna dovolj gosta. P ri no
šen ju  take  tkan ine  im am o p rije tn o  to p e l občutek . 
K osm atim o lahko le eno s tra n  tkan ine  (barhen t, 
finette, duvetin) ali p a  obe (flanela, m olton ).

B eljeno tkan ino  p rip rav im o  za tiskan je . T iska
mo lahko na bel ali barvan  fond. T kanine barvam o 
na več načinov, k a r  je  odvisno od tega, kakšne 
barvne skupine bom o uporab ili. V sa b a rv ila  n am 
reč delim o v skup ine  glede n a  n jihovo kem ično 
sestavo, način  upo rabe  in  sta lnost. Za tkan ine, ki 
jih  kasneje  tiskam o, p rid e jo  v poštev  za b a rvan je  
le tis ta  barvila, ki jih  p r i tisk an ju  lahko  izjedka- 
mo; to  pom eni, da  barv ila  n a  m estih , predvidenih  
z vzorcem  p ri tisk an ju  s posebnim i d oda tk i v ti
skarsk ih  barvah  uničim o. Le tako  nam reč  lahko, 
posebno na  tem nih  fondih, dosežem o bele ali pe
stre  vzorce, saj bi jih  sicer b a rv a  fonda p rek rila .

Pri nas barvam o n a  t r i  načine: v žigrih, na 
barvalnem  fu la rju  in  kom bin irano  n a  s tro ju  Hot- 
flue te r  kon tinu irnem  barvnem  s tro ju  (ledno b a r
vanje).

a) Žiger je  zap rta  kad, v k a te r i se n ah a ja  raz
top ina  barvila, skozi n jo  pa  vlečem o tkan ino  v eno 
in  drugo  sm er to likokra t, d a  večina tega barv ila  
p rod re  vanjo  in  se veže n a  v lakna. P ri tem  se tk a 
n ina  p rev ija  z enega n a  d rug i valj, k i s ta  vgrajena 
na obeh stran eh  kadi, p r i tem  p a  teče p reko  vo
dilnih valjčkov v barvn i raztop in i. Ž iger je  op rem 
ljen  še z grelnim i cevmi, napravo  za av tom atično  
regulacijo  tem p era tu re  raz top ine  in nap ravo  za 
avtom atično sp rem in jan je  sm eri tkan ine. Tu de
lam o z d irek tn im i, diazo, p a ra , indigosolm m i in  cu- 
p rofix  barvili.

Postopek ba rv an ja  je  sledeč: T kanino (500 do 
900 m ) navijem o n a  valjček in  jo  z n jeg a  previ- 
jem o n a  enega od  obeh valjev  v žigru. Z nekaj 
pasažam i (p rehodi skozi raz top ino) n a jp re j tk an i
no dobro  p repo jim o  s sredstv i za bo ljše  om očenje, 
na to  pa  vlijem o v kad  žigra raz top ino  barv ila  te r  
pričnem o z barvan jem . P ri tem  kon tro liram o , če 
tem p era tu ra  p rav ilno  narašča , in  še m ed barv a
njem  dodajam o po trebne  dodatke  (n. p r. glam ber- 
jevo sol). Ko je  vse barv ilo  p rešlo  na  tkan ino , iz
režem o vzorčelk, iga posušim o in p rim erjam o  s p red 
logo. Če n iansa  in globina to n a  odgovarja ta , je  
barvan je  končano. Tkanino le še izplaknem o z ne
kaj pasažam i skozi vodo, p rev i jem o ob istočasnem  
ožem anju na lesen valjček in p repeljem o  n a  do
ločeno m esto. O pisani p ostopek  je  na jenostavnejši 
in velja za d irek tna  barvila. P ri barv an ju  z d rugim i 
barvili so po trebne še dodatne  operacije  in tr a ja  
barvan je  zato  tu d i sorazm erno  dalj časa.

b) B arvan je  na  fu la rju  im a  n ek a te re  p rednosti, 
od k a te rih  je  na jvažnejša  ta , da  lahko  barvam o ne
prek in jeno  velike količine tk an in  in tak o  dosežem o 
visoko sto rilnost. F u la r ses tav lja ta  dva gum irana 
valja, nam eščena eden poleg drugega, ki ju  s kom- 
p rim iran im  zrakom  m očno stisnem o skupaj. Med 
valja na to  enakom erno  do teka barvna raz top ina  iz 
soda nad  fu la r jem , istočasno p a  od zgoraj navzdol 
vodim o suho beljeno tk an in o  skozi to  raztop ino  in 
m ed valja, ki jo  ožm eta. T kanina je  sedaj enako-

(dalje  na  8. s tran i)

Film sko tiskan je  v o b ra tu  I



ZDAJ JE ŠE ČAS
Vsa le ta  nazaj lahko  zasledimo 

v našem  časopisu, oavadno  po 
končani sezoni dopustov, včasih' 
pa  že p re j, k ritične  pripom be 
n a  raču n  naših  počitn iških  domov. 
Čeprav so  te  pripom be p isane  d e 
lom a v  resni, delom a v šaljiv i 
obliki, je  m oč iz  n jih  povzeti do
ločeno nezadovoljstvo članov ko
lek tiva  spričo neka te rih  pom anj
kljivosti, k i bi se  jim  z nekaj po
sluha  za ugodno poču tje  ljud i na  
letnem  dopustu  lahko izognili.

Odveč bo, n a  tem  m estu  ponov
no v podrobnostih  nav a ja ti vse 
pripom be in  predloge iz p re tek le  
sezone, sa j so  s i jih  m erodajni 
gotovo zapomnili, tem več opozo
rim o n a  tr i  g lavne problem e, iz 
k a te r ih  izh a ja  večina izrečenih 
in  nap isan ih  pripom b:

— nep rip rav ljenost dom a v Bo
h in ju , k i se  je  zavlekla precej 
daleč v sezono in  pa vp rašan je  
prehrane;

— enoličnost v  obeh dom ovih ob 
m orju  spričo pom anjkan ja  rekv i
zitov za razvedrilo;

— pereč  problem  san ita rn ih  na
p rav  v Piesi in  Novem gradu te r 
n eu re jen  dostop v nase lje  v  No
vem  gradu.

Ni dvoma, d a  je  reševan je  p r
vega in  drugega problem a stvar 
n as  sam ih, dočim  je  tre tj i problem  
mnogo obširnejši in  zah teva m im o 
po trebne koordinacije tudi izdat
n a  finančna sredstva. Zato je  to 
liko  bolj potrebno, da  tistem u, k a r 
sam i lahko rešujem o, posvečam o 
k a r  na jveč jo  in  predvsem  p r a 
v o č a s n o  skrb. P repričan i bo
dimo, d a  bi m arsikatera  nevšeč
nost odpadla, če n a s  n e  bi, priga
n ja l čas. S istem atične in  realno  
(nam reč sk ladno  s  finančnimi, mož
nostmi) p lan irane  prip rave  bi se 
m orale p riče ti že zdaj, p a  bo ob 
prim ernem  času pričeto delo po
tekalo  sm otrno, prem išljeno in 
brez nepotrebne naglice, v  ka teri 
m arsikaj p rezrem o ali pozabimo.

L etos n as  nekaj še posebno1 sili 
k  pravočasnim  ukrepom . G re 
nam reč za v p rašan je  Fiese. Ni še  
znano, kako  je  in  bo s  F ieso (o 
tem  p rav  v te j štev ilk i priobčuje
m o č lanek  n a  drugem  m estu; op. 
uredništva); to vp rašan je  u tegne 
povzročiti .precejšnjo zadrego, če 
bi ga reševali p red  v ra ti sezone.

Končno kaže  om eniti še svoj 
čas ba je  zelo uspešno metodo, da 
so  posam ezni člani upravnega od
bora počitniških domov konkretno 
nadzirali in  skrbeli za v sak  po
sam ezni počitniški dom. A li ne bi 
kazalo to  m etodo obnoviti, sa j im a 
tistih  nekaj ljudi, ki se  poleg vse
ga drugega dela u k varja jo  še s  
počitniškim i domovi in  oba uprav
n ika  (od k a te rih  je  tisti v Fiesi 
običajno im enovan tik  pred otvo
ritvijo) čez glavo dela p ri orga
n izaciji poslovanja in  dnevni p re 
skrbi.

Se predlog u redništva: pripom b 
in predlogov na  račun  počitniških

domov je  vedno dovolj (slišati, 
žal jih  p ride  v  javnost (potom 
časopisa) le  malo. K aj, ko bi se 
uredništvo  obrnilo  n a  člane ko
lektiva, naj v določenem času po
šlje jo  svo je  predloge in  želje? Ali 
jih  bo uredništvo  tudi objavilo  ali 
pa sam o posredovalo upravnem u

odboru počitniških domov, je  
s tv a r p reso je  undamilštva, toda če 
bo sam o deset odgovorov, bodo 
skupaj z že znanim i predlogi za
dostna sm ernica za ukrepe uprav
nega odbora počitniških domov.
)

M. S.

Kako je s počitniškim 
domom v Fiesi?

O bjavljam o odgovor na vprašan je  proizvajalcev: »Kako je s p ro 
dajo  počitniškega dom a v Fiesi?«

N aše glasilo »Tekstilec« je  v 8. št. objavilo članek z naslovom: »Ali 
je  pam etno, da p rodajam o dom  v Fiesi?« Tudi »Leteči čolniček« je 
na svojem  po tovanju  po  tovarni zabeležil vp rašan ja  glede doma v 
Fiesi, in  to  objavil v »Tekstilcu« št. 12. V današn ji številki dajem o 
na  oboje sledeči odgovor:

Počitniški dom  up rav lja  U pravni odbor počitn iških  domov, ki ga 
je  im enoval C entralni delavski svet pod je tja . Za izvajanje sklepov 
tega UO je  zadolžen upravnik  počitniškega dom a in vsakokratn i 
up ravn ik  poslovalnice. Upravni odbor poč. dom a zasleduje predvsem  
dva osnovna cilja: omogočiti članom  kolektiva in njihovim  svojcem 
zdrav, p rije ten  in cenen letn i oddih te r  organizirati poslovanje in 
vzdrževanje poslovalnic počitniškega dom a v okviru realn ih  finanč
nih  m ožnosti pod je tja . V tem  sm islu redno in  vsestransko analizira 
poslovanje posam ezne poslovalnice in  celote, te  ugotovitve pa posre
du je  ob koncu leta UO p o d je tja  in  C entralnem u delavskem u svetu.

Iz poročil, k i zajem ajo  obdobje od le ta  1962, je  razvidno, da dom 
v Fiesi ne izpolnjuje om enjenih osnovnih ciljev. Dokaz so sledeči 
podatki:

Poslovalnica v le tu odprta
dni

Članov
kolektiva

Ostali
gostje Skuipaj

1962 101 361 793 1.154
Fiesa 1963 76 292 1.098 1.390

1964 64 247 962 1.209

Skupaj 241 900 2.853 3.753
1962 95 277 906 1.183

N ovigrad 1963 104 405 1.473 1.878
1964 106 495 1.498 1.993

Skupaj 305 1.177 3.877 5.054

Po tabeli vidim o, da se je  zm anjšalo število članov kolektiva, ki
so letovali v Fiesi od 361 v letu  1962 na  247 v letu  1964, m edtem  ko
je  v N ovigradu število članov poraslo  od 277 v letu  1962 na 495 v 
letu  1964.

R ealizacija dohodkov in  izdatkov pa je  sledeča:

Poslovalnica V letu dohodki izdatki razlika

1962 8,925.950 7,757.258 +  1,168.692
Fiesa 1963 7,681.504 8,821.947 — 1,140.443

1964 8,400.488 8,759.709 — 359.221

Skupaj 25,007.942 25,338.914 — 330.972
1962 9,689.362 8,592.823 +  1,096.539

N ovigrad 1963 12,944.701 11,836.868 +  1,107.833
1964 18,011.178 17,433.860 +  577.318

Skupaj 40,645.241 37,863.551 +  2,781.690

Zavedam o se, da om enjeni podatk i ne vsebujejo vseh činiteljev, 
ki so in  vplivajo na  poslovanje ene in  druge poslovalnice, vendar se 
iz podatkov jasno  vidi (dom  v Fiesi), da so se člani kolektiva odločili 
predvsem  za letovanje v N ovigradu, m edtem  ko so se za Fieso p ri
javili šele tedaj, ko je  bil N ovigrad že zaseden.

Če bi bil dom  pravilno urejen, ne bi zaostajal za Novigradom.

Počitniški dom  p o d je tja  im a š tiri poslovalnice, kar p redstavlja 
precejšn je  izdatke. Im eti dve poslovalnici ob m orju  (od katerih  ena 
ne izpolnjuje osnovnih ciljev) je  resno vprašanje, k je r se m orajo  
želje posam eznikov ali m anjšega dela članov kolektiva podrediti 
volji večine in seveda tud i ekonom skim  pogojem , v katerih  počitniški 
dom  in pod je tje  posluje. Dejstvo je, da ob tak i situaciji trpe  poslo
valnice na K rvavcu in v Bohinju.

Na vse to  je  mislil UO počitniškega doma, ko je  obravnaval po
slovalnico v Fiesi, in  ko je  na  svoji seji (14.5.1964) sprejel sklep, da 
se UO p o d je tja  predlaga p ro d a ja  dom a v Fiesi s pogojem , da se ta  
sredstva uporab i za razširitev dom a v N ovigradu, za ureditev  doma 
v B ohinju in na  Krvavcu. Predlog je  bil res vsestransko utem eljen. 
Vsak član  kolektiva pa  ga lahko dobi tudi na  vpogled in  sicer p ri 
UO počitniškega dom a ali p ri upravniku.

Predlog p rodaje  so obravnavali tud i člani UO in CDS podjetja. 
Po obširn i razpravi je  bil sp re je t sklep, da se dom  v Fiesi proda. 
Glede na  to, da doslej nism o uspeli dobiti resnega kupca za dom v 
Fiesi, bo v letošnjem  letu dom  za člane kolektiva in za ostale goste 
še odprt.

Janez K em perl

Občni zbor aktiva ZB
(nadaljevanje s 4. stran i) 

F rancka BERTOLJ, Lado BAJ
ŽELJ 

Razprava:
Tov. L ikozar je  pojasnil p r i

sotnim , da bo kom isija predložila 
UO pod je tja  predlog za kredite za

gradnjo  stanovanj. K rediti bi šli 
do višine 2 m ilijona dinarjev, in to  
pod istim i pogoji, ko t jih  je  im e
la stanovanjska zadruga »Naš 
dom«. K om isija bo  k  vsaki proš
n ji dodala še svoje pripom be in 
priporočilo.

Tov. Vinko Kepic, predstavnik  
občinske komisije, je  pozdravil 
občni zbor in  pohvalil vzorno de
javnost kom isije našega aktiva.

N a občnem  zboru so priso tn i 
obravnavali tud i priznavanje po
sebne dobe (udeležba v NOV), ka
tero  b i bilo treba zajeti drugače, 
ko t je  sedanj predpisano. Tako 
so m nogi borci, k i so stopili v 
NOV 1. 1. 1944 mnogo na  slabšem  
kot tisti, ki so na  p rim er stopili 
v NOV dva dneva p rej, torej 30. 
decem bra 1943.

član i aktiva so izrazili tudi ne
zadovoljstvo zaradi oprem ljenih 

sam skem  domu. Večina sta- 
delavk ob vselitvi tako ne 

bo mogla uporab iti svojega po
hištva. Predlagali so, naj bi v bo
doče gradili za takšne člane tudi 
neoprem ljene garsonjere.

Ob zaključku občnega zbora se 
je  predsednica sindikalne podruž
nice zahvalila bivšemu predsedni
k u  aktiva tov. F rancu  Likozarju 
za vestno in vzorno dolgoletno de
lo v aktivu ZB in mu o.benem iz
ročila tudi darila. Tov. Likozar je  
nam reč 31. decem bra 1964 odšel v 
pokoj.

Tov. L ikozarju se je  v im enu ZK 
zahvalil tudi sek re ta r tov. Tine 
Rojina.

Pogled na  plažo v N ovigradu. K opanje je  tu  edino razvedrilo. P. G.



Toplo spalno perilo
V našem  p o d je tju  izdelujem o 

to liko  ustreznih, tkan in  za te na
mene, da b i bilo  resnično škoda, 
če te ugodnosti ne  bi izkoristili. 
Predvsem  fineti in  flanele nam  bo
do O'dgovanjali, in  to  za vse sta
ro s ti in za oiba spola.

Številka 1. do 4.
Za te o troške  spalne pižam e 

vzam em o flanelo z o trošk im  vzor
cem. Pižam e obrobim o z volanč
kom. K roj je  p rep ro s t in p r ije 
ten.

Od št. 5. do 9.
Tu im am o nekaj slkic za spalne 

srajce. Vzam em o flanelo ali finet. 
Dolžino sra jce  prilagodim o' p o tre 
bi ozirom a p o  želji.

š t . 10. in  H.
Za te spalne s ra jce  vzam em o fi

nejše  Piago, m  to  o a tis t an  poipe- 
lin. P rim eren  je  d roben  desen, 
k ak ršn ih  je  p r i nas dovolj, n a  raz
polago, in  tu d i v vseh barvah . 
M odel 10 obrob im o  s čipkam i. Za 
m odel M vzam em o za zgornji del 
č ipkasto  b lago ali p a  naše  b la 
go s č ipkastim  vzorcem . Spodnji 
del p a  m o ra  b iti v zadnjem  p ri
m em  po tem  enobarvno blago, m 
seveda tu d i rokavi.

12. in 13. m odel sta  top li p i
žam i za dekleta. N ared im o jih  iz 
fineta, ob robo  p a  z enobarvn im  
blagom  odgovarjajoče barve.

Teh nekaj p rim erov  bo  brez 
dvom a lahko  ustreg lo  našim  p o 
trebam  in željam , če seveda niso 
preveč zahtevni in  zahtevne. 
Upam, d a  pred log i ne bodo izšli 
prepozno!

M ak

Kako naredimo igračke
Bližajo se  ro js tn i dnevi vaših 

malčkov. M arsikatera  m ati ne bo 
mogla odšteti veliko  d enarja  za 
punčko ali kako drugo  igračo svo
jem u  otroku. Kaj pa, ko  bi se  k a r 
sam e lo tile  m ajhne lu tke? Mogoče 
boste rekle: »Saj n im am  čaisa.« 
Toda vzem ite s i ga, sa j ga n e  ra 
b ite  veliko.

K užek iagleda mogoče kom pli
ciran, to d a  če ga m alo na tančne je  
pogledate, boste drugačnega m ne
n ja  (s l 1, sl. la). Spodaj im ate  v 
kvad ra tku  tud i m in ia tu rn i krojček, 
ka terega  pa, lahko  po ljubno  pove
čate. ■ P o trebu jete  le  odrezke  eno
barvnega blaga (najbolje velveton)



Kako naredimo igračke
(nadaljevan je  s 6. stran i) 

in  dva  gum ba za oči. Da bo figu
rica  živahnejša, lahlko spodnji dei 
uk ro jite  iz  svetlejšega blaga. Po
sam ezne dele boste sešile  n a jp re j 
n a  roke, potem  p a  n a  s tro j, d a  bo 
močnejše.
Kaj boste nared ile  z gum ijastim  
pajackom , katerem u se  je  odtrga
la  glava? (sl. 2) Spodnjega dela 
gotovo n e  boste m ogle več upo
rabiti, glavico p a  le  obdržite. Po
večajte  si krojček! N ajp re j u režite 
telo, ga seišijte n a  stro j, potem

pa na tlač ite  z vato, is penasto  gu
mo ali p a  k a r  z  m ajhnim i odrezki 
m ehkega Maga. P ri v ra tu  m alo 
upognite in  miaiberite. Dobile boste 
odprtino, v  ikataro p ritrd ite  gla
vo. Okoli v ra tu  boste še privezale 
živobarvno pentljo . T udi otrok 
lahko sodelu je  p r t vašem  delu. 
Vem, d a  n e  bo šilval, pač pa gle
dal in  to  je  že veliko. V erjetno 
ga bo vaše delo zabavalo. P rep ri
čana sem, da  o troku pom eni tak š
na  igrača p rav  to liko  ali. pa  še več, 
kot. d raga iz trgovine.

P a še to: otroci, posebno punč
ke  bodo mogoče k a r  sam e posku
ša le  kaj sešiti, če ne  zase, pa  za 
rpiajšega bratca a li sestrico.

Malo zah tevnejše p a  so diruge 
lu tk e  (slika 3, 4). Mogoče bo gla
vica najbolj kom plicirana. V triko  
k rpo  zav ijte  vato. N a sp rednji del 
narišite  oči (lahko so tud i drobceni 
gumbi), nos in  usta. Za zadnjo 
s tra n  (»lase«) p a  po trebu je te  vol
no. V sakokrat, ko  ubodete, oba 
konca volne zvežite v  vozel (nitke 
pustite  to liko  dolge, ‘kakršni naj 
bi b ili lasje). Š ivajte  zelo n a  go
sto. T a  način  je  'boljši, kot da  bi 
lepili volno n a  glavo.

M. K.

Slika 3 in  4

Kako sami razvijemo film
Za am ate rja  je  svojevrsten  uži

tek  ne  le slikanje, tem več tu d i 
razvijanje film a in  izdelava slik. 
S likanje lahko nudi človeku le 
polovični užitek  in učinek, in  to 
predvsem  zato, ker v  raznih  fo
to  a te lje jih  itn drugih ustanovah  
ne izdelajo vedno tako  kvalitetn ih  
slik, k o t b i jih  n a  osnovi dobrih  
negativov ‘lahko in  m orali. Vzro
kov je  sicer več, vendar bom  o 
n jih  govoril kasneje . Drug, m orda  
še važnejši m om ent už itka  p a  je 
za am a te rja  spoznanje, d a  je  spo
soben n a red iti n eko  delo od za
četka do  konca, to re j od s likan ja  
do slik . iNič n i bolj p rije tnega  
ko t trenu tek , ko se t i  v  tem nici 
začno n a  film u po jav lja ti obrisi 
posnetkov in  is ti občutek  im aš, 
ko se ti v  razv ija ln i k ad i začno 
po jav lja ti obrazi tvo jih  o trok , p r i
jate ljev , posnetk i lepih kra jev  itd.

N ič čudnega to re j ni, če s i vsak 
am ate r želi, p re j ali slej, p re iti 
na om enjene faze v fo tografiji. Da

se ta k i lju d je  ne bi u stav lja li že 
ob začetn ih  težavah in problem ih, 
bom  skušal opisati nekaj značil
nosti, ki jih  je  treb a  poznati in 
obvladati.

(K er pišem  zgolj na  osnovi last
n ih  izkušenj in ‘brez pom oči s tro 
kovne lite ra tu re , bo  m orda  našel 
kak  strokovn jak  tud i slabosti v 
tem  članku. Za vse dopolnitve m u  
bom o hvaležni b ra lc i in tud i jaz. 
P repričan  p a  sem , da bo  tud i m oj 
sestavek, ta k  k ak ršen  je, m arsi
kom u koristil in  pom agal, p rav  to 
pa  je  tud i m o ja  želja).

KAKO TOREJ RAZVIJEMO
FILM?
R azvijanje n i n iti tako  težko, 

ko t nekate ri p redpostav lja jo  n iti 
tako  lahko, ko t nekateri trd ijo . 
Važno p a  je , da je  človek vesten, 
m iren  in  vztrajen , predvsem  pa 
previden.

Za razvijanje film a je  treb a  im e
ti .naslednje pripom očke:

— razvijalec za film  in  fik sir za 
film  (običajno vzamemo fiksir, ki 
je  uporaben  za film  in za slike!),

— razvijalno posodo. To je  ba
kelitna posoda, ki im a poseben 
vložek, v katerega film  navijem o 
in vložimo v posodo, dolijem o 
razvijalec, pokrijem o in pustim o 
predpisan čas, da razvijalec lah
ko učinkuje. N ato skozi lijčak od
lijem o razvijalec, sperem o vsebino 
(posoda ostane vseskozi zaprta!) z 
vodo in  nalijem o fiksir. Ta način  
ni posebno prim eren , k e r ne 
omogoča vmesne kontro le stopnje 
razvijanja,

— dve posodi (eno za 'razvijalec 
in drugo za fiksir, približno po 
12 cm široki in  po 10 cm  visoki),

—- -trak za razvijanje,
— toplom er in  m lačno vodo,
— ustrezno  tem nično 'luč tem

nozelene barve.
To so vsi pripom očki, .ki jih  

m oram o im eti, razen razvijalne 
posode, ki ni nu jno  potrebna.

Slika 1

Razume se, da je treba  p red  sa
m im  razvijanjem  p rip rav iti tudi 
kem ikalije. Le-te lahko dobim o že 
pripravljene v d rogeriji ali v po
slovalnicah s fotopotrebščinam i. 
Lahko pa  jih  sestavim o 'tudi sami, 
vendar to ne bi priporočal. N aj
bolje je, če kupite v drogeriji že 
p ripravljene razvijalce, iki jih  po
tem  po  predpisanem  postopku do
končno pripravite. Pri nas dobite 
naslednje: FR-3, FR-5 (dom ači iz
delki), rod inal in  final (uvoženi). 
K aterega od teh boste  izbrali mo
ra te  preizkusiti sami. Povem lah
ko le to , da daje  FR-3 bolj kon
tra stn e  negative, FR-5 bolj m eh
ke in  zato tudi finejše zrnate. Ro
dinal je  m orda  najipripravnejši, 
ker ga sam o razredčite z vodo 
(nared ite  lahko m očnejšega ali 
ob ratno), im a p a  to  slabost, da 
je  uporaben le nekaj m inut. Final 
je  m orda najbo ljši razvijalec, ker 
daje izredno drobno zrno, obenem 
pa ga lahko sh ran ite  in zopet upo
rabite. Razvijalci domače proizvod
nje so v posebnih vrečkah, obi
čajno za 1 lite r tekočega razvijal
ca. Rodinal (je tekoč in ga lahko 
p riprav ite  poljubno količino. Fik
sir je  kem ikalija, ki ustavi razvi
janje, torej fiksira  negativ  in se
veda p ri razvijanju  slik  tud i sli
ke. Običajno uporab ljam o k a r na
vadni kisli fik sir F-l, ki ga zopet 
dobite v drogeriji. Kako ga p ri
pravite, je  zaje to  v navodilu, do
bite p a  ga za 1 lite r tekočine dn 
za 5 litrov.

Ko 'Ste to rej p rip rav ili razvija
lec in fiksir .po navodilu, k o  ste 
ga dalje segreli na  20° C, lahko z 
razvijanjem  .pričnete. (Da je čisto
ča vseh posod  in  ostalih  p ripo 
močkov nu jna, je  jasno!).

V tem nici m ora  b iti popolna te
ma, (brez d irektne svetlobe) le 
tem nično luč (dobite jo  v  L jub
ljani!) im ate lahlko prižgano. Pa
zite tu d i na  to, da ne boste  zam e
njali posode z razvijalcem  z ono 
s fiksirjem . Obe označite, tisto  z 
razvijalcem  postav ite  p red  sebe, s 
fiksirjem  pa  jo  postav ite  v ozad
je. K o ste to  naredili, p ričn ite  
razvijati.

Posnet film  vzam ete iz kasete, 
ga p rev ije te  v rokah  in odstranite

še no tran je  vreteno (spulo!). Po
tem  im ate dve m ožnosti: lahko 
film razvijate s pom očjo tra k u  za 
razvijanje (to  je  polivinilni trak , 
dolg 1,6 m etra , ki im a ob s tra 
neh vzbotolinice in  usedline). Na 
ta  trak  navijete film  tako , d a  se 
perforaci]e (luknjice na  negativu) 
lepo vležejo v  om enjene vzbokli- 
nice. Vse skupaj n a to  položite v 
posodo z razvijalcem . Tak tra k  
lahko jem ljete  iz posode, kontro
lira te  stopnjo  razvitosti film a na 
zeleni lučki in  zopet vračate v po
sodo. Vmes posodo večkrat p o tre 
sete, da se tekočina razgiblje. Ko 
je  film dovolj razvit, ga vtaknete 
najiprvo za trenu tek  v posodo z 
m lačno vodo, na to  p a  v posodo s 
fiksirjem , k je r ga pustite  15 m inut. 
Sledi sp iran je  film a v vodi (n a j
m anj pol u re). Druga m ožnost raz
v ijan ja  pa  je, da vzam ete zviti 
film  v levo roko, z desno pa p ri
m ete začetek film a in ga raztegne
te. Potem  po top ite  levo roko s 
film om v posodo in  počasi spu
ščate film  v razvijalec. Razume 
se, da m ara te  p r i tem  paziti, da 
se vam  film  lepo zvija v 'kolobar 
(potrebna je dokajšn ja  vaja!). To 
ponovite dvakrat ali tr ik ra t nakar 
kon tro lira jte  film p red  lučko. Ce 
je potrebno, vse ponovite. Ko je 
film  dovolj razvit, ga nekajk ra t 
potegnite skozi vodi, na to  pa ga 
navijte  n a  p re j om enjeni trak  in 
vložite v  posodo s fiksirjem . Če 
trak a  sploh nim ate, potem  m o
ra te  film  fiksirati n a  is ti način, 
■kot ste ga razvijali, in to  vsaj 
5 m inut.

Ko ste tako  film  razvili in fik
sirali, ga m orate  še dobro  sprati. 
N ajbolje je , če ga sp irate  pod 
tekočo vodo. Pri tem  .ga nekaj
k ra t nežno prevlečete skozi palec 
in kazalec desne roke. Ko ste ga 
tudi dobro oprali, ga še posušite. 
Film  maj visi. Prav je , če ga obe
site in spodaj obtežite k a r  s k lju 
kico za obešanje perila. Na son
cu in  nad  štedilnikom  ali kuhal
nikom  ;ga ne 'smete sušiti, k e r se 
zveriži, lahko vnam e in pokvari.

Ko ste film  tako  obdelali, gre
ste na  izdelavo slik, vendar o tem  
kaj več prihodnjič.

P. G.

Novoletne čestitke in zahvale
Sindikalni podružnici — Tekstilindus!
Zahvaljujem  se vam  za novoletno darilo in za pozornost. Če je 

človek bolan in nezmožen pom agati kolektivu, je  takšna pozornost 
zelo blagodejna. Še enk ra t hvala!

Mnogo sreče Vam želim v letu  1965. Angelca Alvijan

Sindikalni podružnici — Tekstilindus
Lepo se zahvaljujem  sindikalni podružnici za novoletno darilo 

in  čestitko. Zares ste m e iznenadili n a  domu. Srečna sem, ker vidim, 
da niste pozabili na  svoje bolne člane.

M arija Bele



či čolniček
Zvedel sem, da se tisti tovariš, val našo  organizacijo pluženja. Še- 

ki je  decem bra meseca lani pustil le okrog osm e u re  so plug pri- 
raznovrsten m aterial p red  skladi- pravili in začeli plužiti. Dejstvo je, 
ščem kar.čez  noč, močno razbur- da  so  bili že ob 6. u ri po trebn i av- 
ja, ker sem  to  zadevico objavil, tomo-bili za prevoz, vendar šoferji 
Baje je  celo dejal, da bo tudi v niso mogli nikam or, dokler cesta 
bodoče tako  delal. Če bo, je  sicer do  predilnice v ob ra tu  I n i bila 
njegova stvar, kako dolgo bo, je  splužena. Tudi ta  dogodek kaže 
pa stvar kolektiva. Kdo bo v tem  nepripravljenost odgovornih ljudi 
p rim eru dobil po glavi, je  pa  tudi jn njihovo nesposobnost nekaj 
razum ljivo. _ v pravočasno in dobro organizirati.

Seveda ne b i bdo  prav, če se sk o ra j nemogoče se m i zdi, ce
ne bi vsaj malo dotaknil tudi na- prav j e ,reS; ^  j e športna dvora

na v podm ornici vedno prazna.
Le vsak če trtek  se

šega cenjenega kom bija. Spoznali
smo že, da  brez njega skoraj ne . . .
gre, posebno n e  v zimskem ča- ^  vsak če trtek  se po jav ita  tam  L. N a žalost pa se pogosto zgodi, dva p ra lc a  namiznega tenisa, t o 
da dobi ta  naš kom bi težjo  bole- f e e  p a  tam  vse sam eva m očita, 
zen, ki ga priklene na garažo k a r  Da lahko očita je  razum ljivo, saj 
za štirina js t in več dni. V letu smo športn ik i p re j, predno je  bila 
1964 je  bilo k a r preveč tak ih  p ri- zgrajena, vodno kričali, da bi hi 
merov. Posebno -decembra in v t r o dvignili m  izboljšali športno 
začetku jan u arja  letos sm o (ga dejavnost v pod je tju , ce bi imeli 
pogrešali.'P ri tam  se človak spra- prostore. P rostori p a  očitno le ni- 
šuje: KAKO JE  TOREJ S TEM so pravi in edini vzrok te šibke 
KOMBIJEM? Bomo m orali tud i dejavnosti. M orda bi b ilo  treba 
letos biti večkrat brez njega. K do vsakem u športn iku  d a ti poseben 
je  kriv, da  dobiva tako  po- dodatek, da b i se stan je  res iz- 
gos-to razne bolezni? Ali se res ne boljšalo. Naj bo kakorkoli že, tre- 
da zadevo bolje urediti? nuitna situacija je v redna obso-ja-

Tisti dan, ko je  p reko noči za- nja. 
padlo precej snega, sem občudo- L. č.
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Novoletne čestitke in zahvale
Spoštovani!
Najlepše se zahvaljujem  za poslani denar in za Tekstilca. Zelo 

rad  ga prebiram , ker vsebuje mnoge zanim ivosti. V novoletni številki 
sem z velikim zanim anjem  gledal tud i slike, ki prikazujejo  obisk 
predsednika T ita v našem  podjetju .

Vsem članom kolektiva želim srečno 1965. leto.
Cveto Jerm an

Dragi vsi!
Zdravja, zdravja in zopet zdravja želim vsem skupaj in  vsakem u 

posebej v novem letu 1965. H eda
Z A H V A L A

Nagradna
križanka

Iskrena hvala članom oddelka plem enitilnice I in sindikalni po
družnici Tekstilindusa za pomoč v času dolgotrajne bolezni.

Terezija Likozar
Dragi sodelavci!

56. naziv za v rs to  časopisnega pa- renesanse (L eonardo da), 22. zna- 
p irja , 58. žuželka z bolečim  pi- m enje, oznaka, 25. sta rog rška  bo
kom, 59. slovenski narodni ples, ginja p rirode , 27. eno .od pe tih  je- 
60. drugi sovjetski kozm onavt zer n a  am eriško-ikanadski m eji, 
(G erm an), 61. podzem lje iz staro- 30. m lad  jugoslovansk i igralec na- 
rim skega bajeslov ja  (iz istih  č rk  miznega tenisa, član državne re- 

Vodoravno- 1 študen t Slovan- kot ROK), 62. dva soglasnika, ust- p rezentance (Is tv an ), 31. po jem  
skifa jezikov,’ 8. p ism eno po trd ilo , nik zobnik, 63. ženska stare j- iz geom etrije, k i n im a nobene di- 
zdravniško spričevalo (iz is tih  č rk  f h  let, 65. raku  podobno neozdrav- m anzije 32. spodobno  obnašan je , 

a « l ü  ra  s r»ni su ljivo obolenje, 67. tovarna alkohol- olika, 34. jezero  v  južnem  delu
novoletni številki notica ^  ’ skupnost zbor 2L n 'h  ’n  brezalkoholnih p ijač  iz Afrike, jugovzhodno od Jo-ha-nnes- 

«rlcn na i véci ib svetovnih oniikbv M aribora (iz istih  č rk  k o t LISTA) burga, 36. s lastnost, 37. kovinska 
grškega^ rodu, avm r znam enfüh 69. področje okrog severnega te- posoda za bencin, 38. nepravdno 

»Iliada« in »Odiseja«, 22. caJa. 71- m izarsko  orodje, 73. so- dejanje, za ka te rega  se je  treb a
nati podobna k ra jša  glasbena spokoriti, 39. zdravnik, ranocel- 
oblika, 75. špansko žensko im e nik, 42. da lm atin sko  m estece pod 
(naslov nekdaj m očno p riljub lje- M osorjem , 43. skupno  im e za zi
ne popevke), 76. im e največjega vila, 44. p rep ro s to  rečno vozilo, 
slovenskega epskega pesnika Ašker- 45. del telesa, ki veže roke  s tr u 
ca, 77. strokovn jak  za g radnjo  pom , 46. lovski pogon s p si b rak i, 
raket. 47. p ro s to v o ljn a  sm rt, 48. b ližn ja

Navpično: 1. m a jh n a  p tic a  uje- sorodnica, 49. del tru p a , k je r  so 
da, ki lovi z lasti p tice pevke, 2. p ritr jen e  noge, 50. ba jka , m it, 51.

epov
elektroakustična priprava, ki spre
m in ja  električne valove v aku
stične, 23. gradbeni m ateria l, 24. 
glavno m esto najm an jše  -balkan
ske države, 26. m esto  v Ita liji, 
največje ita lijansko  pristanišče, 
po katerem  se im enuje tu d i velik 
zaliv Sredozem skega m orja , 28.

-----o---------------  grška črka, 29. nekdanji k raljev i or(xj je za kppanje, 3. dom ača obli- m aterina  ali očetova sestra , te ta ,
Lepo se zahvaljujem  za čestitko in za darilo. Zahvaljujem  se dalje nam estn ik  n a  Hn/aS-Kem m  <Jgr- ka ženskega im ena (A lenka), 4. 52, športn ik , ki se  b o ri v ringu,

tudi za list Tekstilec, ki mi ga redno pošiljate. Vedno ga težko priča- skern, 30. ^zaključek, 31. spanski daljše časovno obdobje, era, 5. 53. uslužbenec v hotelu , k i po-
kujem , ker m e res zanim ajo vse novosti in  uspehi kolektiva, v kate- sahist m lajše generacije z našlo- m a j h n o  letovišče v  bližini Opa- sp rav lja  sobe, 54. o d p rtin a  za iz-
rem  sem delal z veseljem. vom m ednarodnega m o js tra  (iz tije, 6. k ra tica  za s tare jš i, 7. par- ločanje znoja, v koži, 55. geome-

Pozdravljam  vse so d e lav ce^n  ostale člane kolektiva in vsem izstih črk  k o t NOTAR), 32. drugo tizansko pokrivalo, čaka, 8. m anj trijs-ki pojem , 57. z ra s t k rista lov
ime za katran , 33. v rs ta  nasičene- pogosto m oško im e, 9. zvok, glas, ja jčas te  oblike, 59. p r itd k  Savinje, 
ga ogljikovega »vodika, p lin , 35. 10. žensko ime, 11. oblika pomož- ki teče slkozi Šoštanj* in  Velenje, 
koristna dom ača žival, iki daje  n e g a glagola biti, 12. lastn ica tr- 60. vi ad a r  siki isedež, p res to l, 63. 
volno, 36. sov j i  glas, 38. pogost g0vine, p ro da ja lka , 13. reka  v An- troištevilično število, 64. im e s o  
naziv velikih luksuznih hotelov, glij^ ki teče skozi Shakespearovo dobnega hrvaškega lirika  Ujevica, 
40. kemični sim bol za kalcij, 41. ro js tn o  m esto  S tra tfo rd , 14. kra- 65. del fteniiške uii odbo jkarske  
znam enit ru sk i pisatelj delavskega tiča za revolucijo  naših  narodov, igre, 66. naziv etiopskega pilemen- 

VPRAŠANJE: »Zakaj naše podjetje  ne preide na sam ostojn i razreda m  hum an ist (M aksim , 15. ,ljudsk i izraz za sta reg a  očeta skega pog lavarja  ras, 67. takšen , 
X X j  1~fci ..„4. j  4-  1-~*- 4 »Mati«), 43. del spodnjega perila , a [j starejšega m oškega, 16. k ra tica  68. bogin ja  nesreče iz starogrške-

sskupaj želim tud i srečno leto 1965.
Ivan Janc, V. P. 8775/14, Sarajevo

Proizvajalci sprašujejo
(N adaljevanje s 1. strani.)

-izvoz, če smo že p red  leti dobili ustrezno dovoljenje in  se ko t izvoz
no podjetje tudi registrirali?«

VPRAŠANJE: »Ali trenu tna  zasedba v našem  izvoznem oddelku 
zadošča za uspešno delo?«

VPRAŠANJE: »Naše pod jetje  je  član raznih zbornic in združenj.
V m islih im am  tok ra t Poslovno združenje. Kakšne koristi in  ugod
nosti nam  nudi to  Poslovno združenje v L jubljani? Rad bi konkret
ne podatke!«

VPRAŠANJE: »Kaj vse je  ta jn a  p o d je tja  v našem  podjetju? Več
k ra t berem o v našem  listu, da vsega ne sm ejo objaviti. Kdo določa, 
kaj je  in kaj ni ta jn a  podjetja?  Ali obstaja  ustrezen pravilnik? Ce 
obstaja, ga objavite!«

VPRAŠANJE: »Kakšen smisel im ajo draga in obsežna novoletna ali literarnega dela, 55. glavno me- 
darila?« sto  južnoam eriške države Peru,

Od surove do gotove tkanine
(nadaljevanje s 4. stran i) po tu je  skozi sušilno kom oro in  se suha odlaga

m em o prepojena z barvno raztopino in se navija na mizo (nafto lirana tkan ina), 
na  veliko navijalno stojalo. Fu lar im a seveda še N aftolirano tkanino odpeljem o h kontinu irnem u 
vrsto naprav in inštrum entov, ki skrb ijo  za: stalno barvnem u s tro ju  in  jo  tu  razvijem o. Ta s tro j se- 
enako količino barvne raztopine m ed valjem a, ena- š to rija  fular, zračna kom ora in  širinski p ra ln i stro j 
kom eren pritisk , h itrost, raztegovanje tkanine, re- z 8 kadm i. T kanina se v fu la rju  p repoji z raztopino 
guliranje tem perature  raztopine, preprečevanje iz- barvne baze ali soli, se ožema m ed valji in  na to  
tekanja raztopine na  obeh konceh valjev itd . Ta potuje skozi zračno kom oro do pralnega s tro ja , 
način barvan ja  je  pri nas nam enjen predvsem  za Do tedaj se barvilo  na  tkan in i že razvije, torej je  
barvanje z reaktivnim i barvili. pobarvana. S prehodom  skozi p ra ln i s tro j se še

Ko je navijalno stojalo polno barvane tkanine, d° b r°  “ Perf; . in  ožme’ kon?no Pa odlaSa na  miz°- 
ga odpeljem o k prim ernem u sušilnem u -stroju in 0 d -?d J °  peljem o na  sušenje, 
tkanino posušimo.

. c) Ce. hočemo tkanino -pobarvati v močnih in ži- nejšo črno !barvo 
vih rdečih, bordo, m odrih  ah  erm h tonih, uporabi
mo v ta  nam en kom biniran postopek na  H otflue

44. (ptica pevika iz  ̂rodu  vran , 45. za neznanca, 17. a larm na naprava, ga bajeslov ja  70. oznaka za dalj- 
vzviseno nakladisce na železnici 1« on ___ __

Odgovor

. __  . 18. sozvok, sozvočje, 20. del ime- šo dolžinsko enoto, 72. -soglasnika
ah p ri skladiscah; ravnina za do- na slavnega italijanskega slikarja , v abecedi, m ed  ka te rim a  je  č rk a  
voz, 46. zensko ime, 47. u rad n a  k ip a rja  i-n g rad ite lja  iz obdobja  m, 74. predlog, 
k ra tica  za svetovno .prvenstvo v 
nam iznem  teni-su, ki bo  le ta  1965 
v L jubljani, 48. ime ene od naših 
tkanin , 49. s trn jena  kri na rani,
50. popotna torba, 51. kemični
sim bol za kovino antim on, 53. D e c e m b r a  lani je dobila naša sindikalna organizacija pismo
drugo ime za irhovino, jelenje  vsebine:
usnje, 54. ost, bodica, sm isel šale , _ . T.  . .- Večkrat se zberemo v Domu upokojencev v Kranju, in

to nekdanji vaši sodelavci, ki smo sedaj upokojeni. Po
gosto se pogovarjamo o tovarni, v kateri smo delali in 
preživeli velik del svojega življenja. Verjemite nam, da 
se radi spominjamo tistih dni. Pripeti pa se, da prisede 
k naši mizi upokojenec iz drugega podjetja. Beseda da 
besedo, pa smo se menili tudi o tem, kako se kakšno 
podjetje spomni svojih nekdanjih delavcev, nasploh in 
ob praznikih, kot je na primer Novo leto. Na žalost smo 
mi morali priznati, da se nas podjetje Tekstilindus ne 
spomni niti z nekaj besedami, niti z novoletnim voščilom. 
Morda bo kdo rekel, da je to le malenkost, vendar nam 
verjemite, da je dostikrat lahko že majhna pozornost 
dovolj in celo več, kot lepo darilo.

Upokojenci tovarne Tekstilindus
„  , , v. v , Mislim, da le ni vse tako, kot piše anonimni pisec, kar do-
H otflue pa  nam  poleg tega sluzi se za barva- Va z u ie j0  tu d i  n a d p H n in  r to ic t, £ •  

nje z najcenejšo, najlepšo in obenem  najnevar- -  ̂J . . - ednja dejstva.
z ainalinsko črno. Tkanino pre- Vsak upokojeni član našega kolektiva prejme redno

pariram o z raztopino anilinskega o lja  in soli, ka- naše glasilo Tekstilca, če seveda poznamo njegov naslov, 
te ra  vsebuje vse po trebne dodatke za razvijanje. Večkrat smo V tem listu tudi objavili opozorilo upokoien- 
N ato tkanino posušim o. N jen izgled je  sedaj -bledo- rP rn  v : T p k c ti to a  č« „ •  „ „  v J .
zelen. Po tiskan ju  tkan ino  parim o, p r i tem  p a  se  „  . a J ° ’ n a f  s p o r o c e  SVOJ
anilin sprem eni v črno' barvilo, ki ga še potem nim o naslov, trenutno ga pošiljamo preko 300 upokojencem, 
z nam akanjem  v -raztopini oksidantov. ža l je  anilin 2. V vsaki novoletni številki smo doslej objavili poseb- 
zeio strupen  i-n -ker p r i p repariran ju , tiskan ju  in no čestitko upokojencem in tudi kak primeren članek V 
luTejo p ri to lem % eT u °Ža deIaVCeV' ki SOde' lanski, številki smo to sicer izpustili, vendar smo v novo-

H otflue je stro j, sestavljen iz barvalnega fu la rja  Ta kra tek  opis postopkov barvan ja  nai bralcem  'etra čestitki zaželeli srečno in uspešno leto 1965 vsem bral- 
L  t  "a” 1 ValJ1 l z .sušilne komore. Ta prikaže, koliko raznolikih m ožnosti im am o, da tka- c e m - m e d  njimi torej tudi upokojencem,
f  TOrtikatai s ä e r f  toor^n °  m "J° nm i dam ° razne barvne tone.' K akšen postopek bo- 3. Vsak upokojeni član našega kolektiva prejme 2 5 kg
z zgornje in spodnje strani vroč’zrak; s teraVza* negaVba^MgTtona.^toretafstolnosTbl^, gtode ° staakovj in sic r̂ Jih d° bi Pri Društvu upokojencev, 
gotovljeno enakomerno susenje tkanine z obeh na kasnejšo uporabo tkanine, ipredvidene tehnike v ^Prico navedenega dvomim, da ste upokojeni člani na- 
n ^ nic*V pntek^ vroc? raztoPina naftola. Tka- tiskanja in končno tudi od tega, s katerimi barvili šega kolektiva na slabšem ali prikrajšani nasproti upoko- 

njem omoči m ozema med valji, nato pa razpolagamo. M. P. jencem iz drugih kolektivov. Urednik

in kontinuirnem  barvnem  s tro ju  z naftolnim i b a r
vili. Ta barvila sestoje iz dveh sestavin, od ka
terih  prvo (naftol) nanesem o na tkanino s pom očjo 
prvega stro ja, na  drugem stro ju  pa  -to -razmiiemo z 
drugo sestavino (barvna baza ali sol). Barvilo na
stane na tkanini torej šele tedaj, ko se obe sesta
vini na n jej spojita.


